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ARMOEDEBESTRIJDING

Strategisch structurele armoedebestrijding: 
maak armoedebestrijding overbodig

Om armoede te bestrijden, hanteert deze Regering 
een dubbele strategie. Ten eerste blijft de Regering 
inzetten op de creatie van jobs. Ten tweede verzekeren 
we de sociale bescherming van de bevolking door het 
optrekken van de sociale minima.

Werk blijft de beste remedie tegen armoede. Al meer 
dan een decennium fl uctueert het armoederisico bij wer-
kenden tussen de 4 % en de 5 %. België staat hiermee 
in de top drie van landen met het laagste armoederisico 
onder werkenden in Europa. Ter vergelijking: werklozen 
hadden in 2016 een armoederisico van 45,7 %.

Zoals ook aangegeven in mijn Beleidsverklaring, kan 
ik niet genoeg benadrukken dat het behoud van onze 
welvaartsstaat vereist dat er meer mensen aan het 
werk zijn. Meer mensen aan het werk betekent onder 
andere betaalbare pensioenen die op lange termijn 
betaalbaar blijven, maar ook – wat zeer belangrijk is 
in het kader van armoedebestrijding – sociale minima 
die in de richting van de armoederisicodrempel kunnen 
opschuiven. Hogere uitkeringen worden immers makke-
lijker realiseerbaar wanneer we erin slagen een hogere 
activiteitsgraad op de arbeidsmarkt te realiseren. Dat 
genereert een inkomen voor de overheid dat opnieuw 
kan worden aangewend voor een verdere verhoging 
van de sociale minima.

Deze strategie werpt duidelijk haar vruchten af wan-
neer we kijken naar de uitkeringen die zich traditioneel 
het verst van de armoederisicodrempel bevinden, zo-
als de Inkomensvervangende Tegemoetkoming voor 
personen met een handicap. Deze Regering zorgde 
voor een substantiële toename voor deze uitkeringen: 
voor alleenstaanden +75 euro per maand, voor samen-
wonenden +50 euro per maand en voor mensen met 
gezinslast +100 euro per maand. Gemiddeld is dit een 
stijging met 9 %, terwijl dit de vorige legislatuur slechts 
6 % was. Dezelfde conclusies kunnen we trekken uit de 
herhaalde verhogingen van onder andere het leefl oon.

Systematische verbeteringen aan ons sociaal-
economisch bestel zijn een belangrijk element in de 
bestrijding van armoede. De Regering zorgt er via de 
taxshift voor dat werken lonender gemaakt wordt. Alle 
lonen gaan er netto op vooruit en dat is zeker zo voor 
de laagste lonen. Daarnaast wordt in het Zomerakkoord 

LUTTE CONTRE LA PAUVRETÉ

Lutte stratégique contre la pauvreté structurelle: 
pour que la lutte contre la pauvreté devienne inutile

Dans sa lutte contre la pauvreté, ce gouvernement 
applique une stratégie double. D’une part, il poursuit 
l ’investissement dans la création d’emplois. D’autre 
part, nous assurons la protection sociale de la popula-
tion en augmentant les revenus sociaux.

Le travail reste le meilleur remède contre la pauvreté. 
Depuis déjà plus de dix ans, la proportion de travailleurs 
courant le risque de sombrer dans la pauvreté oscille 
entre 4 % et 5 %. Ces chiffres placent la Belgique dans 
le top trois des pays dont les travailleurs courent le 
moins de risque en Europe. Par comparaison, en 2016, 
on enregistrait un tel risque à hauteur de 45,7 % chez 
les personnes n’ayant pas de travail.

Comme je l’ai indiqué dans ma Déclaration de poli-
tique, le maintien de notre État-providence demande 
que plus de gens travaillent, je ne le répéterai jamais 
assez. Plus de gens au travail, cela signifi e notamment 
que l’on saura payer sur le long terme les pensions, 
mais également (est c’est essentiel dans le cadre de la 
lutte contre la pauvreté) les revenus sociaux qui peuvent 
tendre vers le seuil de pauvreté. En effet, un taux d’acti-
vité plus élevé sur le marché du travail permet de plus 
facilement augmenter les allocations. Cela génère des 
rentrées pour les pouvoirs publics qui peuvent ensuite 
être affectées à une nouvelle augmentation des revenus 
sociaux.

Si nous analysons les allocations qui, traditionnel-
lement, sont les plus éloignées du seuil de pauvreté, 
comme l’allocation de remplacement de Revenus pour 
les personnes touchées par un handicap, nous pouvons 
constater que cette stratégie porte clairement ses fruits. 
Ce gouvernement a permis une augmentation considé-
rable de ces allocations: 75 € en plus par mois pour les 
isolés, 50 € en plus par mois pour les cohabitants et 
100 € en plus par mois pour les personnes ayant charge 
de famille. On parle donc d’une augmentation moyenne 
de 9 % contre seulement 6 % lors de la précédente 
législature. Nous pouvons tirer les mêmes conclusions 
notamment des augmentations successives du revenu 
d’intégration.

Les améliorations systématiques de notre système 
socio-économique sont un élément important dans la 
lutte contre la pauvreté. Avec le taxshift, le gouverne-
ment veille à ce que le travail soit plus rémunérateur. 
Au net, tous les salaires progressent, surtout les plus 
faibles. En outre, l’Accord d’été prévoit quelque 100 mil-
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nog eens 100 miljoen extra voorzien voor de verdere 
ondersteuning van mensen met een laag inkomen.

Gezinsarmoede

Het terugdringen van gezinsarmoede is een van de 
strategische doelstellingen van het Federale Armoe-
debestrijdingsbeleid. In dit kader heb ik stappen on-
dernomen opdat de interministeriële conferentie (IMC) 
“Grootstedenbeleid, Integratie en Huisvesting”, waarvan 
het voorzitterschap momenteel wordt gedeeld door het 
Waals Gewest en de Duitstalige Gemeenschap, zou 
kunnen samenkomen.

Intussen werk ik alvast vanuit een éénduidige visie 
aan de stroomlijning van het federale beleid over ge-
zinsarmoede. Dit thema verdient een volwaardige plaats 
binnen het totaalpakket aan federale maatregelen.

Kinderarmoede impliceert in beginsel gezinsarmoe-
de. De belangrijkste oorzaak is meestal het ontbreken 
van een arbeidsinkomen van de ouders. Ouders, zowel 
mannen als vrouwen, moeten effectief de kans krijgen 
om aan het werk te gaan. De Regering werkt daarom 
aan een economisch gunstig klimaat waarbij jobs ook 
effectief gecreëerd worden én waarbij door de taxshift 
mensen die werken netto meer overhouden. In het 
kader van de armoedebestrijding, wil de Regering met 
het Zomerakkoord extra ondersteuning geven aan al-
leenstaande ouders met een beperkt beroepsinkomen 
en kinderen ten laste.

Voor gezinnen die moeilijk aansluiting vinden in de 
maatschappij, zijn op korte termijn ook ondersteunende 
maatregelen nodig. Zo vermijden we dat kinderen in 
de spiraal van generatiearmoede terechtkomen. We 
moeten uiteraard deze problematiek ook vanuit de leef-
wereld van het kind zelf bekijken. Daarom ondersteun 
ik verschillende initiatieven gericht op het bevorderen 
van maatschappelijke integratie van gezinnen en hun 
kinderen die leven in armoede.

Lokale overlegplatformen voor de preventie en 
opsporing van kinderarmoede

Op basis van een projectsubsidie stimuleer ik het 
lokale beleid ter bestrijding van gezinsarmoede. Lokale 
overheden en OCMW’s zijn het best uitgerust om de 
specifi eke problemen van hulpbehoevende gezinnen 
aan te pakken. Zij hebben hier dus een belangrijke rol te 
vervullen. De noden en mogelijkheden bij het uitbouwen 
van een sociaal netwerk en maatschappelijke partici-
patie zijn bovendien vaak gebonden aan de specifi eke 
lokale sociale realiteit. Komend jaar wil ik verder bekijken 
hoe de succesfactoren van het pilootproject “Lokale 

lions en plus pour la poursuite du soutien aux citoyens 
ayant un revenu peu élevé.

Pauvreté familiale

Le recul de la pauvreté familiale est un des objectifs 
stratégiques de la politique fédérale de lutte contre la 
pauvreté. Dans ce cadre, j’ai pris les mesures néces-
saires pour réunir la conférence interministérielle (CIM) 
“Politique des grandes villes, Intégration et Logement”, 
dont la présidence est actuellement partagée par la 
Région wallonne et la Communauté germanophone.

J’ai donc d’ores et déjà travaillé, depuis une pers-
pective univoque, à la rationalisation de la politique 
fédérale en la matière de la pauvreté familiale. Ce thème 
mérite de faire partie des priorités parmi l’ensemble des 
mesures fédérales.

La pauvreté infantile implique en principe la pauvreté 
familiale. La cause principale est souvent le manque 
d’un revenu issu du travail des parents. Les parents, 
tant les hommes que les femmes, doivent avoir une 
possibilité réelle de participer au marché du travail. C’est 
pourquoi le gouvernement fédéral travaille à l’instaura-
tion d’un climat économique favorable à l’emploi et à 
une augmentation de la partie nette du revenu du travail 
grâce au taxshift. Dans le cadre de la lutte contre la pau-
vreté, le Gouvernement souhaite, avec l’Accord d’été, 
un soutien complémentaire aux parents isolés avec un 
revenu professionnel limité et des enfants à charge.

Pour les familles qui ont des difficultés à trouver leur 
place dans la société, des mesures d’aide seront éga-
lement nécessaires à court terme. Ainsi, nous éviterons 
que des enfants tombent dans la spirale de la pauvreté 
multigénérationnelle. Bien sûr, nous devons également 
envisager cette problématique depuis l’environnement 
de l’enfant. Dès lors, je soutiens plusieurs initiatives 
visant à favoriser l’intégration sociale des familles, et 
de leurs enfants, qui vivent dans la pauvreté.

Plateformes de concertation locales pour la pré-
vention et la détection de la pauvreté infantile

Sur la base d’un subside de projet, je stimule la 
politique locale de lutte contre la pauvreté familiale. 
Les pouvoirs publics locaux et les CPAS sont les mieux 
équipés pour gérer les problèmes des familles qui ont 
besoin d’aide. Ils ont un rôle important à jouer en la 
matière. Les besoins et les possibilités inhérents à la 
construction d’un réseau social et d’une participation à 
la société sont souvent liés aux spécifi cités de la réalité 
sociale locale. L’année prochaine, je souhaite analyser 
plus en profondeur les possibilités d’élargir les facteurs 
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overlegplatformen voor de preventie en opsporing van 
kinderarmoede” lokaal kunnen worden uitgebreid en 
hoe andere OCMW’s hiervan kunnen leren. Voorts 
plan ik dit project te revitaliseren via een vernieuwde 
projectoproep opdat alle OCMW’s de kans krijgen om 
hierrond expertise uit te bouwen.

Om inspiratie op te doen, bezocht ik reeds twee zeer 
goed draaiende platformen, in Boom en in Gembloux. 
Ik nodigde ook reeds vertegenwoordigers uit van de 
verschillende overlegplatformen die in het kader van 
het pilootproject werden gefi nancierd. Hierbij kwamen 
een aantal leerrijke praktijken aan bod. Begin 2018 
zullen ook de fi nale bevindingen van het INCh-onder-
zoeksproject bekend worden gemaakt. Dit onderzoek, 
gefi nancierd met federale middelen in het kader van 
de BRAIN-be-oproep van de POD Wetenschapsbeleid 
van 2013, bestudeert onder meer hoe netwerken ter 
bestrijding van kinderarmoede effectief functioneren. 
Deze bevindingen neem ik graag mee bij het formuleren 
van een vernieuwde projectoproep.

Projectoproep ter ondersteuning van initiatieven 
rond sport- en cultuurparticipatie van jongeren in 
armoede

Ik zal lokale besturen en verenigingen meer ruimte 
geven om ook hun rol op te nemen bij de bestrijding 
van gezinsarmoede. In samenwerking met mijn collega-
minister bevoegd voor Begroting en de Nationale Loterij 
werk ik aan een projectoproep ter ondersteuning van ini-
tiatieven rond sport- en cultuurparticipatie bij kwetsbare 
groepen, en jongeren in het bijzonder, in armoede. Nog 
te vaak wordt immers vastgesteld dat armoede gepaard 
gaat met sociale uitsluiting. Sport en cultuur zijn twee 
belangrijke hefbomen om jongeren te laten participeren 
in de maatschappij. Door ook in te zetten op de ontplooi-
ingskansen van deze jongeren in armoede wil ik mee 
werken aan een inclusieve maatschappij.

Uitwisseling van goede praktijken

Ik stimuleer mee de uitwisseling van goede praktijken 
van vzw’s en OCMW’s in de strijd tegen gezinsarmoede. 
In de aanloop naar een conferentie op 3 oktober 2017 
werd een gids opgesteld met 40  voorbeelden van 
bestrijding van armoede en sociale uitsluiting van kin-
deren in een stedelijke context. Op de conferentie zelf 
werden een aantal van deze voorbeelden in de diepte 
besproken. Voor veel aanwezigen was dit een zeer 
leerrijke ervaring, die toeliet met nieuwe en concrete 
inzichten terug aan de slag te gaan in hun eigen stad 
of gemeente. Het is belangrijk dat gemeentes niet elke 

de réussite du projet pilote “Plateformes de concertation 
locales pour la prévention et la détection de la pauvreté 
infantile” et les enseignements que les CPAS peuvent 
en retirer. Ensuite, je prévois de booster cette initiative à 
l’aide d’un nouvel appel à projets qui donnera la chance 
à tous les CPAS de gagner en expertise en la matière.

J’ai déjà visité deux plateformes fonctionnant par-
faitement, à Boom et à Gembloux, pour savoir m’en 
inspirer. J’ai également déjà invité les représentants 
des différentes plateformes de concertation fi nancées 
dans le cadre du projet pilote. Cela nous a permis 
d’identifi er une série de pratiques intéressantes. Début 
2018, les constats fi naux du projet d’étude INCh seront 
communiqués également. Cette étude, fi nancée par des 
fonds fédéraux dans le cadre de l’appel BRAIN-be du 
SPP Politique scientifi que de 2013, analyse notamment 
la façon dont les réseaux de lutte contre la pauvreté 
infantile fonctionnent dans la pratique. J’inclurai ces 
résultats dans la formulation d’un nouvel appel à projets.

Appel à projet dans le but de soutenir les ini-
tiatives relatives à la participation aux activités 
sportives et culturelles des jeunes touchés par la 
pauvreté

Je donnerai plus de marge aux pouvoirs locaux et 
aux associations pour qu’ils puissent jouer pleinement 
leur rôle dans la lutte contre la pauvreté familiale. En 
collaboration avec mon collègue, le ministre chargé du 
Budget et de la Loterie nationale, je travaille à un appel 
à projets visant le soutien d’initiatives autour de la par-
ticipation des personnes fragilisées, et des jeunes en 
particulier, dans des activités sportives et culturelles. 
On constate encore trop souvent que la pauvreté est 
associée à l’exclusion sociale. Le sport et la culture sont 
deux leviers importants pour favoriser la participation 
des jeunes à la société. En investissant également 
dans les opportunités de développement de ces jeunes 
touchés par la pauvreté, je souhaite contribuer à une 
société inclusive.

Échange de bonnes pratiques

Je contribue à stimuler l’échange de bonnes pra-
tiques entre les ASBL et les CPAS en matière de 
lutte contre la pauvreté familiale. À l’occasion d’une 
conférence le 3 octobre, nous avons rédigé un guide 
de quarante exemples de lutte contre la pauvreté et 
l’exclusion sociale des enfants vivant dans un contexte 
urbain. Lors de la conférence, nous avons abordé plus 
en profondeur plusieurs de ces exemples. Pour beau-
coup de personnes présentes, ce fut une expérience très 
enrichissante. Elles ont pu retourner à leur travail dans 
leur ville ou leur commune avec des idées concrètes 
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keer opnieuw het warm water moeten uitvinden. Ik zal 
daarom de uitwisseling van goede lokale praktijken 
ter bestrijding van kinderarmoede meer systematisch 
organiseren. Deze uitwisseling zal gebeuren op basis 
van specifi ek afgelijnde thema’s en doelgroepen. Ik wil 
zo lokale besturen een houvast geven bij hun lokale 
beleid tegen armoede.

Het project MIRIAM is hier een voorbeeld van. Dit 
project ging in september 2015 van start in vijf Belgische 
OCMW’s (Gent, Leuven, Sint-Jans-Molenbeek, Char-
leroi en Namen). Het doel is alleenstaande moeders 
met een leefl oon te “empoweren”. Na een verlenging 
van de projectsubsidie wordt nu gewerkt aan een draai-
boek om een houvast te geven aan andere OCMW’s 
die gelijkaardige initiatieven willen opzetten binnen hun 
regulier hulpverlenings- en dienstverleningsaanbod. Dit 
draaiboek zal ik voorstellen tijdens een conferentie op de 
Internationale Dag van de Vrouw, waar professionelen 
en terreinwerkers hun ervaringen rond de methodologie 
van dit project kunnen uitwisselen.

Zoals ik ook aangaf in mijn Beleidsverklaring, was ik 
onder de indruk van de inzet van zogenaamde “brug-
fi guren” in Kortrijk. Deze komen aan bod als een van 
de goede praktijken in verschillende van de “Lokale 
overlegplatformen voor de preventie en opsporing van 
kinderarmoede”. Ik zal dan ook een uitwisselingsmo-
ment organiseren rond het inzetten van brugfi guren 
ter bestrijding van gezinsarmoede door OCMW’s, met 
specifi eke aandacht voor de rol van brugfi guren binnen 
een lokaal overlegplatform.

Tot slot zal ik erop aansturen dat ook de “Verklaring 
van de burgemeesters in de strijd tegen kinderarmoede” 
voor een betere verspreiding van goede voorbeelden 
zorgt. 200 burgemeesters worden 4 keer per jaar her-
innerd aan hun engagement om prioritair aandacht te 
hebben voor kinderen die opgroeien in armoede. Ik wil 
hen via deze nieuwsbrieven in de toekomst verder en 
beter voeden met tips en tricks. Burgemeesters zullen 
ook worden uitgenodigd om hier zelf voorstellen te doen. 
Als staatssecretaris bezocht ik al vaak lokale besturen 
en ik merk steeds een grote trots over lokaal uitgerolde 
projecten.

De specifi eke groepen van dak- en thuislozen én 
de Roma

Hoewel de federale bevoegdheden rond dak- en 
thuisloosheid beperkt zijn, wil ik als coördinerend 
staatssecretaris de nodige aandacht geven aan deze 

en tête. Il est important que chaque commune ne doive 
pas refaire tout le cheminement suivi par d’autres. C’est 
pourquoi je veillerai à ce que l’échange de bonnes pra-
tiques locales dans la lutte contre la pauvreté infantile 
soit plus systématique. Par contre, cet échange doit se 
faire sur base de groupes cibles et thèmes spécifi ques 
bien déterminés. Ainsi, je souhaite donner un point 
d’appui aux pouvoirs locaux dans leur politique locale 
de lutte contre la pauvreté.

Le projet MIRIAM est un bon exemple. Ce projet a 
pris la route en septembre 2015 dans cinq CPAS belges 
(Gand, Louvain, Molenbeek-Saint-Jean, Charleroi et 
Namur). L’objectif est d’autonomiser les mères isolées 
bénéfi ciant d’un revenu d’intégration. Après le renou-
vellement du subside du projet, on travaille actuellement 
à un schéma opérationnel qui servira aux autres CPAS 
qui souhaitent introduire des initiatives similaires dans 
leur offre existante d’aide et de service. Je présenterai 
ce schéma opérationnel lors d’une conférence don-
née à l’occasion de la Journée de la femme au cours 
de laquelle des professionnels et des travailleurs de 
terrain pourront partager leurs ressentis concernant la 
méthodologie de ce projet.

Comme je l’ai également mentionné dans ma Décla-
ration de politique, j’ai été impressionnée par l’impli-
cation des brugfi guren (personnes intermédiaires) à 
Courtrai. Plusieurs des Plateformes de concertation 
locales pour la prévention et la détection de la pauvreté 
infantile en font une des bonnes pratiques. J’organise-
rai donc un moment d’échange autour de l’implication 
des brugfi guren dans les programmes de lutte contre 
la pauvreté familiale appliqués par le CPAS, avec une 
attention particulière accordée au rôle des brugfi guren 
au sein d’une plateforme de concertation locale.

Enfi n, je viserai à ce que la “Déclaration des bourg-
mestres contre la pauvreté infantile” conduise à une 
meilleure communication de bons exemples. Quatre 
fois par an, ce sont 200 bourgmestres qui reçoivent un 
rappel de leur engagement d’accorder une attention 
prioritaire aux enfants qui grandissent dans la pauvreté. 
Par le biais de ces bulletins d’information, je souhaite 
leur donner des trucs et astuces pour l’avenir. Les bourg-
mestres sont également invités à émettre leurs propres 
propositions. En ma qualité de secrétaire d’État, j’ai 
déjà visité beaucoup de pouvoirs locaux et je remarque 
toujours une grande fi erté vis-à-vis des projets locaux.

Les groupes spécifi ques de sans-abri, mais aussi 
les Roms

Certes, les compétences fédérales en matière de 
sans-abrisme sont limitées, mais je souhaite, en ma 
qualité de secrétaire d’État chargée de la coordination, 
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kwetsbare groep. Zij worden immers vaak vergeten in 
het wetenschappelijke debat over armoede en komen 
niet altijd aan bod in de cijfers. Mensen worden namelijk 
vaak geselecteerd voor een bevraging naar armoede 
op basis van hun adres.

Verbetering referentieadres

Een referentieadres biedt een dakloze de mogelijk-
heid om een administratieve verankering te hebben 
en daar zijn briefwisseling te ontvangen. Dankzij het 
referentieadres kan de betrokken persoon aanspraak 
maken of blijven maken op alle administratieve en 
sociale voordelen waarvoor een inschrijving in de be-
volkingsregisters vereist is. Bijvoorbeeld: geldige identi-
teitskaart, stemrecht, inschrijving van een voertuig, recht 
op werkloosheidsuitkeringen, recht op kinderbijslag, 
aansluiting bij een ziekenfonds.

In de praktijk is gebleken dat de bestaande regel-
geving op verschillende wijzen geïnterpreteerd wordt 
door de gemeenten en de OCMW’s. Ik ben als staats-
secretaris voor Armoedebestrijding mee betrokken bij 
de verbetering van de bestaande richtlijnen in verband 
met het referentieadres. We maken hierbij werk van het 
opstellen van een nieuwe Omzendbrief die de toegang 
tot sociale rechten verzekert en die zorgt voor een betere 
naleving van de bestaande regelgeving rond inschrijving 
in het bevolkingsregister.

Ondersteuning bij de nachtelijke winteropvang

Als federale overheid nemen we onze rol op door 
ondersteuning te bieden bij de organisatie van de 
tweedelijns nachtelijke winteropvang. Voor grote steden 
worden aanvullende middelen voorzien, maar de verant-
woordelijkheid voor deze opvang ligt in eerste instantie 
bij de lokale overheden. Specifi ek voor de nachtelijke 
winteropvang in Brussel werd een marktbevraging ge-
organiseerd bij mogelijke partners, vertrouwd met de 
opvang van dak- en thuislozen in precaire situaties. Zij 
konden allemaal een voorstel indienen. Parallel werd 
gezocht naar geschikte gebouwen. De federale twee-
delijnsvoorzieningen vormen een reserve wanneer de 
Brusselse eerstelijnsopvang ontoereikend blijkt. Naast 
het bieden van extra materiële ondersteuning, bewaken 
we ook de nauwgezette begeleiding van daklozen in de 
nachtopvang om effectief iets aan de situatie van daklo-
zen te verbeteren. Hiervoor is een goede en intensieve 
afstemming nodig met de opvang in de eerste lijn en 
met de verschillende partners.

accorder l’attention nécessaire à ce groupe fragilisé. 
On les oublie souvent dans le débat scientifi que relatif 
à la pauvreté et les données chiffrées ne les incluent 
pas systématiquement. En effet, pour l ’organisation 
d’études sur la pauvreté, on sélectionne souvent les 
gens sur base de leur adresse.

Amélioration adresse de référence

Une adresse de référence offre à un sans-abri la pos-
sibilité d’avoir un ancrage administratif et de recevoir son 
courrier. Grâce à l’adresse de référence, le sans-abri 
pourra (continuer à) bénéfi cier de tous les avantages 
administratifs et sociaux demandant une inscription 
dans les registres de la population. Par exemple: une 
carte d’identité valable, le droit de vote, l’inscription d’un 
véhicule, le droit à une allocation de chômage, le droit 
à une pension alimentaire, l’affiliation à une mutualité..

Dans la pratique, on constate que les communes et 
les CPAS interprètent différemment la réglementation 
actuelle. Avec le ministre de l’Intérieur et le ministre 
de l’Intégration sociale, je suis impliquée, en tant que 
secrétaire d’État à la Lutte contre la pauvreté, dans 
l ’amélioration des directives actuelles concernant 
l’adresse de référence. Nous travaillons ici à la rédaction 
d’une nouvelle circulaire qui assurera l’accès aux droits 
sociaux et un meilleur respect de la réglementation 
relative à l’inscription dans le registre de la population.

Soutien dans l’accueil hivernal de nuit

En tant que pouvoirs publics fédéraux, nous devons 
apporter notre aide à l ’organisation des centres 
d’accueil hivernal de nuit de deuxième ligne. Pour les 
grandes villes, nous prévoyons des ressources com-
plémentaires, mais la responsabilité de l’accueil repose 
en premier lieu sur les pouvoirs publics locaux. Spéci-
fi quement pour l’accueil hivernal de nuit à Bruxelles, 
une étude de marché a été organisée auprès de parte-
naires potentiels, familiers avec l’accueil des sans-abri 
se trouvant dans des situations précaires. Ceux-ci ont 
pu introduire une proposition. Ensuite, des bâtiments 
adaptés ont été recherchés. Les installations fédérales 
de deuxième ligne représentent une réserve lorsque la 
première ligne bruxelloise ne suffit plus. Outre une aide 
matérielle complémentaire, nous soutenons également 
l’accompagnement approfondi des sans-abri dans l’ins-
tallation d’accueil de nuit afi n d’améliorer effectivement 
leur situation. Pour ce faire, une coordination correcte 
et intensive est nécessaire entre l’accueil de première 
ligne et les différents partenaires.
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Projecten: Housing First & Belgian Homeless Cup

Een ander element van het federale beleid inzake 
dak- en thuisloosheid is de uitrol van de testfase van 
“Housing First” in België. Deze liep van september 
2013 tot juni 2016. Verschillende testprojecten werden 
succesvol opgezet. Om een performante kennisover-
dracht naar de Gemeenschappen en de Gewesten te 
stimuleren, werd een handboek met aanbevelingen 
uitgewerkt. Tot juni 2018 kunnen ze beroep blijven doen 
op de expertise aanwezig in de federale “Housing First 
Lab”. Deze werd opgericht om de verdere uitrol van het 
project te stimuleren. In samenspraak met de noden 
van de Gemeenschappen en Gewesten zal nagegaan 
worden of dit lab na 2018 actief zal blijven.

Een ander interessant project is de “Belgian Ho-
meless Cup”. In maart zette ik mijn beste beentje voor 
om dit project mee onder de aandacht te brengen. Dit 
project is een voorbeeld van hoe sociale uitsluiting van 
deze specifi eke doelgroep kan worden bestreden. Op 
een zeer laagdrempelige manier wordt de eigenwaarde 
van mensen verhoogd.

De integratie van Roma

Een zeer moeilijk te integreren groep die vaak ook 
(extreme) armoede ervaart, is de Roma-bevolking. Deze 
problematiek is niet uniek voor België. Het Belgische 
beleid ten aanzien van de integratie van Romagroepen 
kadert dan ook in een bredere EU-aanpak. Daarom 
werd met Europese subsidies intussen een Belgisch 
nationaal Romaplatform opgericht. Ik ondersteun de 
verderzetting van dit platform. Dit werd op de open Ro-
maplatformdag op 19 april 2017 ook aangeraden door 
de Europese Commissie.

Het tweede jaar van dit platform is reeds ingegaan. 
In de loop van 2017-2018 wordt de stakeholdersdialoog 
verdergezet. In dit tweede jaar gaat er specifi eke aan-
dacht uit naar empowerment van vrouwen en jongeren. 
Hiervoor staan verschillende regionale en thematische 
rondetafelgesprekken gepland. Er is ook een ronde-
tafelgesprek gericht op de evaluatie van de nationale 
strategie zoals die door België werd ingediend in 2012. 
Mijn administratie diende op 13 september 2017 bij de 
Europese Commissie ook al een projectvoorstel in voor 
de ondersteuning van een derde werkingsjaar van het 
Belgisch nationaal Romaplatform (2018-2019).

Projets: Housing First & Belgian Homeless Cup

Un autre élément de la politique fédérale relative au 
sans-abrisme est la mise en place de la phase test du 
projet “Housing First” en Belgique. Celle-ci a eu lieu 
de septembre 2013 à juin 2016. Plusieurs projets tests 
se sont soldés par des réussites. Afi n de stimuler un 
transfert de connaissances efficace vers les Commu-
nautés et les Régions, des recommandations ont été 
réunies dans un manuel. Jusqu’au mois de juin 2018, 
ils peuvent continuer à utiliser l’expertise concentrée 
dans le “Housing First Lab” fédéral. Nous avons créé 
celui-ci afi n de favoriser la pérennisation du projet. Tout 
en tenant compte des besoins des Régions et des Com-
munautés, nous déterminerons si ce laboratoire restera 
en activité après 2018.

Le “Belgian Homeless Cup” est un autre projet inté-
ressant. En mars, j’ai pris les mesures nécessaires pour 
attirer l’attention sur ce projet. Celui-ci illustre bien la 
façon dont l’exclusion sociale de ce groupe cible spéci-
fi que peut être combattue. Un procédé simple qui nous 
permet d’augmenter l’estime de soi des gens.

L’intégration des Roms

Un groupe très difficile à intégrer et qui présente sou-
vent une pauvreté (extrême) est la population Rom. Ce 
phénomène ne touche pas uniquement la Belgique. La 
politique belge relative à l’intégration des groupes Roms 
s’inscrit donc dans une approche plus large défi nie par 
l’UE. C’est pourquoi, à la faveur des subsides euro-
péens, une plateforme nationale belge pour les Roms 
a été fondée. Je soutiens le fonctionnement de cette 
plateforme. Lors de la journée de la plateforme relative 
aux Roms du 19 avril 2017, la Commission européenne 
l’avait conseillé.

La plateforme entre déjà dans sa deuxième année. 
Dans le courant de 2017-2018, nous poursuivons le 
dialogue entre les parties. Pour cette deuxième année, 
nous accordons une attention particulière à l’autonomi-
sation des femmes et des jeunes. Pour ce faire, nous 
avons planifi é plusieurs tables rondes thématiques et 
régionales. Une table de ronde se concentrera égale-
ment sur l’évaluation de la stratégie nationale que la 
Belgique a introduite en 2012. Le 13 septembre, mon 
administration a également déjà introduit auprès de 
la Commission européenne un projet de soutien de 
la plateforme nationale belge pour les Roms pour une 
troisième année (2018-2019).
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Stedelijke armoede en de bevordering van de 
stedelijke samenhang

Met betrekking tot Grootstedenbeleid houdt deze 
Regering zich aan het institutioneel akkoord van 
11  oktober  2011 dat stelt dat “de Federale Regering 
ophoudt middelen in te zetten voor projecten die tot de 
bevoegdheden van de gemeenschappen of de gewes-
ten behoren”. Daarom is het federaal Grootstedenbeleid 
geheroriënteerd naar het bestrijden van armoede in 
steden en het bevorderen van de stedelijke samenhang. 
Armoede is immers een maatschappelijk probleem dat 
zich niet in het luchtledige voordoet. Rekening houden 
met de specifi citeit van de levensomstandigheden in 
stedelijke buurten is essentieel.

GAS-bemiddeling

Als staatssecretaris wil ik mee de nodige inspan-
ningen leveren voor een leefbare samenleving die 
kansen biedt aan al haar burgers. De bemiddeling bij 
gemeentelijke administratieve sancties (GAS) vormt een 
belangrijk onderdeel van het breder sociaal beleid om 
deze leefbaarheid te garanderen. GAS-bemiddelaars 
zoeken mee naar duurzame oplossingen bij confl icten 
tussen enerzijds burgers onderling en anderzijds tus-
sen burgers en de lokale overheid. Zij nemen ook een 
preventieve rol op via initiatieven om de publieke ruimte 
te verbeteren en door in dialoog te gaan met relevante 
partners binnen hun werkingsgebied.

Lokale overheden zijn het best uitgerust om de verant-
woordelijkheid te dragen bij de bestrijding van specifi eke 
overlast. Ik steun hen hier graag bij. De studiedag rond 
10 jaar GAS-bemiddeling, op 13 juni 2017, zorgde voor 
een belangrijke stimulans. Ik wil graag de mogelijkhe-
den van de bemiddeling optimaal inzetten binnen een 
integraal lokaal veiligheids-en preventiebeleid. Daarom 
zal de mogelijkheid worden onderzocht om vanaf 2020 
de GAS-bemiddeling te integreren in de Strategische 
Veiligheids- en Preventieplannen.

Begin 2018 zal ik de tweede evaluatie van de GAS-
wet met betrekking tot de bemiddeling voorstellen aan 
het Parlement. Deze wettelijk verplichte tweejaarlijkse 
evaluatie peilt bij alle Belgische steden en gemeenten 
naar de toepassing van de gemeentelijke administratie-
ve sancties. De evaluatie onderzoekt de implementatie 
en toepassing van de bemiddelingsprocedure als alter-
natieve maatregel voor de administratieve geldboete.

Pauvreté urbaine et favorisation de la cohésion 
communale

Concernant la Politique des grandes villes, ce gou-
vernement respecte l’accord institutionnel du 11  oc-
tobre 2011 qui prévoit que “l’autorité fédérale cessera 
de consacrer des moyens à des projets relevant des 
compétences des Communautés ou des Régions”. C’est 
pourquoi la politique fédérale des Grandes villes a été 
réorientée vers la lutte contre la pauvreté dans les villes 
et le soutien à la cohésion communale. La pauvreté est 
un problème de société qu’il convient de remettre dans 
un contexte. Il est essentiel de tenir compte de la spéci-
fi cité des conditions de vie dans les quartiers urbains.

Médiation SAC

En ma qualité de secrétaire d’État, j’entends contri-
buer aux efforts visant à la création d’une société viable 
qui offre des opportunités à ses citoyens. La négocia-
tion en cas de sanctions administratives communales 
(SAC) est un élément important dans la politique sociale 
dont le but est de garantir la viabilité de la société. Les 
médiateurs SAC recherchent des solutions durables aux 
confl its que les citoyens ont, d’une part, entre eux et, 
d’autre part, avec les pouvoirs publics locaux. Ils jouent 
également un rôle préventif par le biais d’initiatives 
d’amélioration de l’espace public et en établissant le 
dialogue avec des partenaires concernés au sein de 
leur zone de travail.

Les pouvoirs publics locaux sont mieux équipés 
pour supporter la responsabilité de la lutte contre les 
surcharges spécifi ques que subissent certains citoyens. 
Je souhaite les aider dans cette mission. La journée 
d’étude relative aux dix ans de la médiation SAC, qui 
s’est tenue le 13 juin 2017, a représenté un stimulant 
important pour le secteur. Je souhaite que l’intégralité de 
la politique locale de sécurité et de prévention emploie 
au maximum les possibilités de la médiation. C’est 
pourquoi nous envisagerons la possibilité d’intégrer 
la médiation SAC au sein des plans stratégiques de 
sécurité et de prévention à compter de 2020.

Au début 2018, je présenterai la deuxième évaluation 
de la loi SAC relative à la médiation au parlement. Cette 
évaluation légale biennale sonde le niveau d’applica-
tion des sanctions administratives communales auprès 
de toutes les villes et communes belges. L’évaluation 
analyse l’exécution et l’application de la procédure de 
médiation en guise de mesure alternative aux amendes 
administratives.
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Projectwerking

Een voorbeeld van een stedelijke context die recent te 
vaak negatief in beeld kwam met samenlevingsproble-
men, is de gemeente Sint-Jans-Molenbeek. We moeten 
de waarheid durven zeggen. De waarheid is dat een 
grote groep jongeren in deze gemeente kwetsbaar is 
voor armoede en sociale ongelijkheid. En het is jammer 
dat zij enkel in een slecht daglicht worden geplaatst, 
want ik zie net veerkrachtige jongeren met potentieel. 
Ik onderschrijf dan ook de noodzaak tot ontwikkeling 
van maatschappelijke projecten die jongeren met een 
verschillende etnische en culturele achtergrond samen-
brengen (interculturele dialoog) en hen activeert. Alleen 
zo kunnen de specifi eke problemen van armoede en 
sociale uitsluiting bij deze jongeren bij de wortel worden 
aangepakt.

Dienstverlening van de overheid

Nudging

Eén van de internationaal gerenommeerde manie-
ren om de openbare dienstverlening efficiënter en 
toegankelijker maken ten voordele van alle burgers is 
de techniek van nudging. De essentie van nudging, 
waarvoor een van de twee “uitvinders” Richard Thaler 
dit jaar de Nobelprijs voor economie zal krijgen, in een 
beleidscontext is mensen zelfredzamer maken door 
ze een “duwtje” (= nudge) in de goede richting geven, 
zonder daarbij hun vrijheden in te perken. Nudging is 
in essentie een uitbreiding van de traditionele armoe-
debestrijdingsinstrumenten.

Een correcte dienstverlening naar burgers impliceert 
dat sociale uitgaven terechtkomen bij de doelgroep 
voor wie ze bestemd zijn. Ik wil in kaart brengen waar 
de openbare dienstverlening voor mensen in armoede 
problematisch verloopt. Het is de bedoeling om nog dit 
jaar een startseminarie te organiseren waarbij beroep 
zal worden gedaan op de ervaringen met nudging in het 
buitenland. Een stuurgroep zal de vertaalslag maken 
naar de Belgische context om een aantal pilootprojecten 
op te zetten.

Ervaringsdeskundigen

Een andere manier om dienstverlening te verbeteren 
is door de inzet van de dienst Ervaringsdeskundigen. 
Om een toegankelijke overheid te zijn voor alle burgers, 
inclusief voor mensen in armoede, is het belangrijk een 
goed zicht te hebben op de behoeften van haar klanten. 
De dienst Ervaringsdeskundigen heeft tot opdracht ad-
ministraties bewust te maken van de noden die mensen 
in armoede ervaren om te zorgen dat de overheid dit 
perspectief meeneemt in haar dienstverlening. Ik zal 

Fonctionnement par projet

Un exemple d’un contexte urbain qui a subi une 
image trop souvent négative ces derniers temps en 
matière de problèmes de société est la commune 
de Molenbeek-Saint-Jean. Nous devons oser dire la 
vérité. Cette vérité, c’est qu’un grand groupe de jeunes 
issus de cette commune est fragilisé par la pauvreté et 
l’inégalité sociale. Il est regrettable que le débat public 
ne les dépeigne que négativement parce que je vois 
en eux des jeunes énergiques qui ont du potentiel. Je 
me joins donc à l’appel du développement de projets 
sociaux qui réuniront les jeunes ayant des origines eth-
niques et culturelles différentes (dialogue interculturel) 
et les activera. C’est là le seul moyen, en agissant à la 
source des problèmes, de les sortir de la pauvreté et 
de l’exclusion sociale.

Services des pouvoirs publics

Nudging

Une des méthodes reconnues dans le monde entier 
pour rendre les services publics plus efficaces et plus 
accessibles pour le bien de tous les citoyens et la 
technique du nudging. Le nudging, qui vaudra cette 
année le prix Nobel d’économie à un de ses “concep-
teurs”, Richard Thaler, vise, dans un contexte politique, 
à donner un petit coup de pouce (= nudge) aux gens 
pour les amener à augmenter leur autosuffisance, sans 
pour autant restreindre leurs libertés. Par essence, le 
nudging est l’élargissement des outils traditionnels de 
lutte contre la pauvreté.

Un service correct aux citoyens implique que les 
budgets sociaux bénéfi cient au groupe cible pour lequel 
ils sont prévus. Je souhaite dresser l’inventaire des 
services publics offerts aux citoyens qui vivent dans la 
pauvreté. L’objectif est d’organiser, cette année encore, 
un séminaire de lancement qui mettra en valeur les 
expériences étrangères de nudging. Un groupe de pilo-
tage se chargera de transposer ces matières premières 
dans le contexte belge afi n de mettre en place plusieurs 
projets pilotes.

Experts

Une autre façon d’améliorer les services consiste à 
impliquer des personnes d’expérience. Afi n d’organiser 
des pouvoirs publics accessibles à tous les citoyens, 
y compris les personnes touchées par la pauvreté, 
il est important d’avoir une perspective correcte des 
besoins des clients. Le service d’experts a la mission 
de conscientiser les administrations quant aux besoins 
des personnes vivant dans la pauvreté afi n de veiller à 
ce qu’elles les introduisent dans leur offre de services. 
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nagaan hoe deze dienst verder kan worden geoptimali-
seerd én of er efficiëntiewinsten kunnen worden gereali-
seerd in de methodologie van de ervaringsdeskundigen 
aan de hand van succesvolle praktijkvoorbeelden.

Redesign administraties

Om de efficiëntie van de federale administraties te 
verzekeren, onderneemt de Regering verschillende 
structuurhervormingen. Eén van deze hervormingen 
is de inkanteling van de ’Programmatorische Federale 
Overheidsdiensten (POD’s) in de reguliere Federale 
Overheidsdiensten (FOD’s). Mijn Beleidscel werkt con-
structief mee aan de redesign van de POD Maatschap-
pelijke Integratie. Ik waak er hierbij over dat de dienst 
armoedebestrijdingsbeleid haar coördinerende en be-
leidsvoorbereidende rol optimaal kan blijven vervullen.

Coördinatie, samenwerking, preventie en sensi-
bilisering

Federaal Actieplan Armoedebestrijding & het 
netwerk van federale armoedeambtenaren

Als staatssecretaris bevoegd voor Armoedebe-
strijding, blijf ik mijn collega-ministers aansporen en 
overtuigen om in te zetten op beleidsinitiatieven die 
binnen hun domeinen kansen creëren voor mensen in 
armoede. Ik moedigde hen reeds meermaals aan om 
de engagementen van het derde Federaal Actieplan 
Armoedebestrijding serieus te nemen. Ook voor de 
opmaak van hun respectieve beleidsnota’s herinnerde 
ik hen schriftelijk aan deze engagementen.

De verschillende acties van het derde Federaal 
Actieplan Armoedebestrijding worden ook nauwgezet 
opgevolgd door een netwerk van federale armoedeamb-
tenaren. Mijn administratie werkt aan een tussentijds 
rapport hierover. Er liep een bevraging bij de verschil-
lende diensten naar de stand van zaken in verband 
met de opvolging van de verschillende actiepunten van 
het Federaal Actieplan. Een voorlopig overzicht werd 
besproken op het overleg van de federale armoede-
ambtenaren van 24 oktober 2017.

Problematiek van schulden

De problematiek van schulden is een van de oorza-
ken van armoede waar een preventief beleid nuttig kan 
zijn. Steeds meer Belgen worden geconfronteerd met 
een betalingsachterstand. Uiteraard heeft iedereen de 
plicht om zijn schulden terug te betalen, maar ik wil in de 
eerste plaats vermijden dat een schuld ontstaat en in de 

Nous analyserons la façon dont ces services peuvent 
être optimalisés, mais nous déterminerons aussi si 
nous sommes en mesure de gagner suffisamment en 
efficacité grâce à la méthodologie des experts à l’aide 
d’exemples de réussite pratique.

Refonte des administrations

Afi n de garantir l’efficacité des administrations fédé-
rales, le gouvernement entreprend plusieurs réformes 
structurelles. Une de celles-ci implique le transfert des 
Services publics fédéraux de programmation (SPP) vers 
les Services publics fédéraux réguliers (SPF). Ma Cel-
lulle stratégique apporte son concours constructif à la 
refonte du SPP Intégration sociale. Je veille ici à ce que 
le service de lutte contre la pauvreté puisse continuer 
à jouer, de manière optimale, son rôle de coordination 
et de préparation.

Coordination, collaboration, prévention et sen-
sibilisation

Le Plan d’action fédéral Lutte contre la pauvreté 
et le réseau des fonctionnaires fédéraux en charge 
de la pauvreté

En tant que secrétaire d’État chargée de la Lutte 
contre la pauvreté, je continue d’inviter mes collègues à 
mener des initiatives politiques visant à créer, dans leur 
domaine, des opportunités pour les gens touchés par la 
pauvreté. Je les ai régulièrement encouragés à prendre 
au sérieux les engagements du troisième Plan d’action 
fédéral Lutte contre la pauvreté. Pour la rédaction de 
leur note de politique, je leur ai également rappelé ces 
engagements par écrit.

Par ailleurs, un réseau de fonctionnaires fédéraux 
est également chargé d’assurer le suivi des différentes 
actions du troisième Plan d’action fédéral Lutte contre 
la pauvreté. Mon administration travaille actuellement 
à un rapport intermédiaire relatif à ces mesures. Nous 
avons interrogé les différents services afi n de connaître 
l’avancée du suivi des différents points d’action du Plan 
d’action fédéral. Un aperçu provisoire a été discuté lors 
de la séance de concertation suivante des fonction-
naires fédéraux chargés de la pauvreté qui s’est tenue 
le 24 octobre 2017.

Problématique des dettes

Les dettes sont une des causes de la pauvreté pour 
lesquelles une politique de prévention peut être utile. 
De plus en plus de Belges sont confrontés à un retard 
de paiement. Bien sûr, tout le monde a l’obligation de 
payer ses dettes, mais je souhaite éviter, d’une part, 
que des dettes apparaissent, d’autre part, qu’elles 
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tweede plaats dat een schuld uitmondt in een uitzicht-
loze schuldenspiraal en dus potentieel ook in armoede.

Om te beginnen is er vandaag ontegensprekelijk een 
bewustmakingsproces nodig voor jonge consumenten. 
Mijn collega-minister bevoegd voor Consumentenza-
ken heeft hier een belangrijke verantwoordelijkheid. 
Daarnaast zal ik ook mijn collega-minister bevoegd 
voor Justitie blijven aanmoedigen om na te gaan hoe 
we, in overleg met de verschillende stakeholders, de 
problematiek van overmatige schuldenlast en de hoge 
kosten hierbij kunnen verminderen.

Dienst alimentatievordering

Na een (echt)scheiding moeten beide ouders in princi-
pe naar middelen bijdragen. Dit gebeurt echter niet altijd 
correct, waardoor in het bijzonder alleenstaande ouders 
zeer kwetsbaar zijn. Om deze ouders te helpen, betaalt 
DAVO (de Dienst Alimentatievorderingen) voorschotten 
op onderhoudsgeld en vordert het onderhoudsgeld in.

Er wordt gewerkt aan een verbetering van deze 
dienst. Zo werd in 2016 een meer moderne en toegan-
kelijke website gelanceerd, waardoor het momenteel 
reeds mogelijk is aanvragen digitaal in te voeren. Ik 
zal erop toezien dat deze dienst in de nabije toekomst 
verder partnerschappen zal zoeken met andere orga-
nisaties die betrokken zijn bij de problematiek van het 
onderhoudsgeld. Ook informatieverstrekking door de 
OCMW’s zal aangemoedigd worden. Dit moet leiden tot 
een kleiner risico op armoede bij alleenstaande ouders.

Federale Prijs Armoedebestrijding

Ik blijf ook samenwerken met de stakeholders zowel 
uit de social profi t maar ook uit de profi t sector. In het 
bijzonder is de Federale Prijs Armoedebestrijding hier 
een nuttig instrument. Het vestigt de aandacht op de 
vele inspanningen die mensen dagelijks leveren om 
mee een bijdrage te leveren aan een betere situatie voor 
anderen. In 2018 vieren we de tiende verjaardag van 
deze prijs. Ter gelegenheid hiervan wil ik al de winnaars 
en genomineerden van de afgelopen 10 jaar uitnodigen 
voor een jubileumviering. Hierbij wil ik graag aandacht 
hebben voor organisaties die op lange termijn duurzame 
verandering teweegbrengen.

débouchent sur une spirale d’endettement sans fi n et 
donc, potentiellement, sur la pauvreté.

Pour commencer, un processus de conscienti-
sation des jeunes consommateurs est aujourd’hui 
devenu indispensable. Mon collègue ministre chargé 
des Consommateurs a une responsabilité importante 
dans ce dossier. En outre, je continuerai également à 
encourager mon collègue ministre chargé de la Justice 
à analyser, en concertation avec les différentes parties 
prenantes, les possibilités de prise en charge de la 
problématique du surendettement et des coûts élevés.

Service créance alimentaire

Après une séparation (divorce ou autre), les deux 
parents doivent en principe contribuer selon leurs 
moyens. Toutefois, ce n’est pas toujours le cas. Les 
parents isolés se retrouvent alors dans une situation 
très fragile. Le SECAL (le service des créances alimen-
taires) paie des avances sur la pension alimentaire et 
les réclame ensuite au parent en défaut.

Nous travaillons actuellement à l’amélioration de ce 
service. En 2016, un site Internet plus moderne et acces-
sible a été ouvert. Il permet désormais d’introduire des 
demandes par voie numérique. J’ai l’intention de veiller 
à ce que ce service recherche, dans un avenir proche, 
de nouveaux partenariats avec d’autres organisations 
impliquées dans la problématique du paiement des 
pensions alimentaires. On encouragera également le 
transfert d’informations par l’intermédiaire des CPAS. 
Cela doit conduire à une réduction du risque de sombrer 
dans la pauvreté chez les parents isolés.

Prix fédéral de lutte contre la pauvreté

Je continue également à travailler de concert avec 
les parties prenantes issues des secteurs social profi t, 
mais également profi t. Pour ce faire, un des outils par-
ticulièrement utiles est le Prix fédéral de lutte contre la 
pauvreté. Il permet d’attirer l’attention sur les nombreux 
efforts que les gens fournissent tous les jours afi n 
d’apporter leur pierre à l’édifi ce dans l’amélioration de 
la situation des autres. En 2018, nous fêterons le dixième 
anniversaire de ce prix. À cette occasion, je souhaite 
inviter tous les lauréats et tous les nominés de ces dix 
dernières années pour célébrer cet anniversaire impor-
tant. Ainsi, je souhaite mettre sous le feu des projecteurs 
les organisations qui, par leur travail de longue haleine, 
parviennent à faire changer durablement la situation.



132708/018DOC 54 

C H A M B R E   5 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    5 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017 2018

PERSONEN MET EEN HANDICAP

Een inclusief beleid

Aandacht voor inclusie, autonomie en onafhan-
kelijkheid

Het Verdrag van de Verenigde Naties inzake de 
Rechten van Personen met een Handicap van 13 de-
cember 2006 bracht een verschuiving met zich mee. 
Tot dan werd uitgegaan van een medische benadering 
van handicap. Mede dankzij dit Verdrag wordt nu steeds 
meer de nadruk gelegd op de volwaardige participatie 
van mensen met een handicap aan de maatschappij, 
met aandacht voor zelfstandigheid, zelfbeschikking en 
burgerschap. Deze inclusiegedachte staat ook centraal 
in mijn beleid.

Personen met een handicap vormen geen kleine 
groep in onze samenleving. Volgens cijfers van Euro-
stat heeft 15,2 % van de inwoners van België tussen 
de leeftijd van 15 en 64 jaar een handicap. 5,9 % van 
de Belgische bevolking heeft een handicap die door de 
federale overheid is erkend. Het is belangrijk dat we al 
deze personen niet benaderen vanuit een defi cit-denken 
en hen in een afhankelijkheidsrol plaatsen/duwen.

Uiteraard vormt een handicap in het dagelijks leven in 
heel veel gevallen een reële beperking. Dit neemt niet 
weg dat personen met een handicap de mogelijkheid 
moeten hebben om deel te nemen aan het maatschap-
pelijk leven en alle kansen te krijgen om hun dromen 
waar te maken.

Twee principes

Ik wil hieraan actief bijdragen door te werken op twee 
principes.

Ten eerste, moeten personen met een handicap die 
hiertoe in staat zijn meer mogelijkheden tot tewerkstel-
ling en inkomensverwerving krijgen. Dit wil ik bereiken 
door het voor personen met een handicap makkelijker te 
maken om deel te nemen aan de arbeidsmarkt, en door 
de Inkomensvervangende Tegemoetkoming verder te 
verhogen richting de armoederisicodrempel. Wanneer 
het gaat over toegankelijkheid van de arbeidsmarkt, is 
het evident dat de deelstaten worden geraadpleegd. 
Daarnaast ga ik na hoe werkgevers binnen het kader 
van de federale bevoegdheden kunnen worden gesen-
sibiliseerd om deze toegankelijkheid te vergroten. Via 
een degelijk inkomen kan de autonomie van personen 
met een handicap worden versterkt en krijgen personen 
met een handicap meer mogelijkheden om hun talenten 
te tonen en te ontplooien.

PERSONNES HANDICAPÉES

Une politique inclusive

Focus sur l’inclusion, l’autonomie et l’indépen-
dance

La Convention de l’ONU relative aux droits des per-
sonnes handicapées adoptée le 13 décembre 2006 a 
représenté un tournant dans cette politique. Jusqu’alors, 
on considérait le handicap dans une perspective médi-
cale. Cette Convention a contribué à mettre davantage 
l’accent sur la participation pleine et entière à la société 
des personnes touchées par un handicap, avec une 
attention particulière accordée à l’autonomie, l’auto-
détermination et la citoyenneté. Cette nouvelle vision 
occupe également une position centrale dans ma 
politique.

Les personnes handicapées ne sont pas une petite 
minorité dans notre société. Selon les chiffres d’Euros-
tat, en Belgique, 15,2 % des habitants de 15 à 64 ans 
ont un handicap. 5,9  % de la population belge a un 
handicap reconnu par les pouvoirs publics fédéraux. Il 
est important de ne pas placer ces personnes dans un 
rôle de dépendance, ce serait là une erreur de réfl exion.

Bien sûr, souffrir d’un handicap, c’est un fameux obs-
tacle face aux défi s du quotidien. Cela n’empêche pas 
que les personnes touchées par un handicap doivent 
avoir la possibilité de participer à la société et toutes les 
chances de réaliser leurs rêves.

Deux principes

Je veux y contribuer activement en travaillant sur 
deux principes.

D’une part, les personnes touchées par un handicap 
qui en ont la capacité doivent avoir plus de possibilités 
de travailler et de générer des revenus. Je souhaite 
avancer dans ce sens en facilitant l ’accès des per-
sonnes handicapées au marché du travail et en augmen-
tant encore davantage l’Allocation de remplacement de 
revenus en direction du seuil de pauvreté. Lorsque l’on 
parle d’accessibilité au marché de l’emploi, il est évident 
que les entités fédérées seront consultées. Par ailleurs, 
dans le cadre des compétences fédérales, nous recher-
cherons également comment les employeurs peuvent 
être sensibilisés pour faciliter cette accessibilitéUne 
source solide de revenu peut renforcer l’autonomie des 
personnes handicapées et celles-ci ont plus de possi-
bilités de montrer et développer leurs talents.
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Ten tweede, hebben personen met een handicap 
recht op een betere dienstverlening. Hun deelname aan 
de samenleving wordt bemoeilijkt door ontoegankelijke 
infrastructuren, inefficiënte dienstverlening en onduide-
lijke informatie. Ik blijf mij inzetten om onze infrastructuur 
en dienstverlening zo goed als mogelijk af te stemmen 
op de noden en mogelijkheden van personen met een 
handicap.

Het Verdrag inzake de Rechten van Personen met 
een Handicap

Met deze twee principes sluit ik me aan bij het in 
2009 door België geratifi ceerde Internationaal Verdrag 
inzake de Rechten van Personen met een Handicap, en 
bij de Europese strategie inzake handicap 2010-2020. 
Daar wordt de nadruk gelegd op de verbetering van 
de toegankelijkheid en inclusie voor personen met een 
handicap en op het verbeteren van de participatie van 
personen met een handicap aan de maatschappij, zowel 
in het dagelijks leven als op de arbeidsmarkt. Het coör-
dinatiemechanisme van de Federale Overheidsdienst 
Sociale Zekerheid volgt de aanbevelingen ter zake van 
het VN-comité voor de rechten van personen met een 
handicap in België ook verder op. Deze aanbevelingen 
dienen alvast als leidraad voor mijn beleid.

Misbruik kan niet door de beugel

Ik wil ook de controle en bestraffing van het onei-
genlijk gebruik van voordelen die voorbehouden zijn 
aan personen met een handicap versterken, omdat 
misbruik altijd ten koste gaat van personen die het echt 
nodig hebben.

Daarom wil ik strenger optreden tegen personen die 
misbruik maken van parkeerplaatsen die zijn voorbehou-
den voor personen met een handicap. Ook wil ik ervoor 
zorgen dat bijstand aan personen met een handicap niet 
ten onrechte wordt verstrekt. Sociale bijstand is immers 
gemeenschapsgeld, dat nodig is om hulp te bieden aan 
mensen die het echt nodig hebben. In die optiek streef 
ik ernaar fraude beter op te sporen door een efficiënte 
uitwisseling van gegevens tussen de verschillende 
databanken van de overheidsdiensten, en door een 
oneigenlijke aanwending van gemeenschapsmiddelen 
tegen te gaan.

Verbetering van de tewerkstelling en inkomens-
werving van personen met een handicap

Werk en een inkomen bieden aan personen met een 
handicap de fi nanciële onafhankelijkheid die zij nodig 

D’autre part, les personnes touchées par un handi-
cap ont droit à un meilleur service. Les infrastructures 
inaccessibles, les services inefficaces et le manque 
d’informations claires ne rendent que plus difficile leur 
participation à la société. Je continuerai à m’impliquer 
pour adapter au mieux possible notre infrastructure et 
nos services aux besoins et possibilités des personnes 
touchées par un handicap.

La Convention relative aux droits des personnes 
handicapées

Ces deux principes de travail s’inscrivent dans le 
cadre de la Convention relative aux droits des personnes 
handicapées que la Belgique a ratifi ée en 2009 et de la 
stratégie européenne relative au handicap 2010-2020. 
On y met l’accent sur l’amélioration de l’accessibilité 
pour les personnes handicapées et de leur inclusion et 
sur l’amélioration de leur participation à la société, tant 
dans la vie quotidienne que sur le marché du travail. Par 
ailleurs, le mécanisme de coordination du Service public 
fédéral Sécurité sociale observe les recommandations 
émises en la matière par le Comité ONU des droits des 
personnes handicapées. Ces recommandations servent 
déjà de fi l rouge dans ma politique.

Les abus sont inacceptables

J’entends également renforcer le contrôle et la ré-
pression de l’utilisation abusive des avantages réservés 
aux personnes touchées par un handicap. En effet, les 
abus sont toujours au détriment des personnes qui ont 
réellement besoin de ces avantages.

C’est pourquoi je veux intervenir plus sévèrement 
contre les personnes qui abusent des places de par-
king réservées aux personnes handicapées. Je veux 
également veiller à ce que l’assistance aux personnes 
handicapées ne soit pas fournie illégitimement. L’assis-
tance sociale utilise effectivement les deniers publics 
afi n d’offrir de l’aide à des gens qui en ont réellement 
besoin. Dans cette optique, je cherche à augmenter 
la capacité de détection des fraudes en assurant un 
échange efficace des données entre les différentes 
banques de données des services publics et en luttant 
contre aux affectations injustifiées des ressources 
publiques.

Amélioration de la mise à l’emploi et de la géné-
ration de revenus des personnes touchées par un 
handicap

Un travail et un revenu offrent aux personnes handi-
capées l’indépendance fi nancière dont elles ont besoin 



152708/018DOC 54 

C H A M B R E   5 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    5 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017 2018

hebben om zelfstandig en actief te participeren aan 
onze samenleving.

Ik zal daarom de nodige maatregelen nemen, met 
respect voor ieders mogelijkheden en vaardigheden, 
die de mogelijkheden tot tewerkstelling en inkomensver-
werving voor personen met een handicap verbeteren.

Inkomensonzekerheid en private tewerkstelling

De modernisering van de Inkomensvervangende Te-
gemoetkoming, en het wegwerken van inactiviteitsvallen 
zodat personen met een handicap gemakkelijker kunnen 
deelnemen aan de arbeidsmarkt, moeten zorgen voor 
een grotere inkomenszekerheid.

Werken met behoud van de Inkomensvervan-
gende Tegemoetkoming

Werken is meer dan enkel het verwerven van een 
inkomen. Het is een manier om volwaardig deel te ne-
men aan onze maatschappij. Vandaag echter waarderen 
de bestaande regels inzake handicap onvoldoende het 
belang van werk voor personen met een handicap als 
onderdeel van maatschappelijke integratie. Wie werkt, 
verliest al snel een belangrijk deel van zijn uitkering. Ik 
wil vermijden dat mensen arbeidskansen laten liggen 
uit angst voor inkomensverlies.

Ik heb daarom de technische werkgroep “Werk en 
Handicap” opgericht, zoals aangekondigd in mijn Be-
leidsverklaring, en zoals bepaald in het derde Federaal 
Actieplan Armoedebestrijding. Deze werkgroep onder-
zoekt de mogelijkheid tot het combineren van een Inko-
mensvervangende Tegemoetkoming met een inkomen 
uit arbeid. Ze bestaat uit vertegenwoordigers van mijn 
Beleidscel en die van mijn collega-minister bevoegd 
voor Werk, de Directie-Generaal Personen met een 
Handicap, de Nationale Hoge Raad voor Personen met 
een Handicap, de academische wereld en actoren die 
op regionaal niveau betrokken zijn bij de tewerkstelling 
van personen met een handicap. Deze werkgroep kwam 
een eerste keer samen in juni en komt dit najaar nog 
meermaals samen. Zij zal voorstellen uitwerken voor 
nieuwe federale beleidsinitiatieven die de tewerkstelling 
van personen met een handicap bevorderen.

Op mijn initiatief is in het Zomerakkoord ook beslist 
tot een aanpassing van het inkomen uit arbeid voor de 
berekening van de Inkomensvervangende Tegemoet-
koming.

afi n de participer à notre société de manière autonome 
et active.

C’est pourquoi je prendrai les mesures nécessaires, 
dans le respect de leurs capacités et des compétences 
de cacun, afi n d’améliorer leurs possibilités de travailler 
et de générer leurs propres revenus.

Sécurité de revenu et emploi privé

La modernisation de l’Allocation de remplacement de 
revenus et la réduction des pièges de chomage l’inac-
tivité pour que les personnes handicapées puissent 
participer plus facilement au marché du travail doivent 
conduire à une augmentation de la sécurité de revenu.

Travailler en conservant l’Allocation de rempla-
cement de revenus

Travailler, c’est plus que simplement toucher un 
revenu. C’est une manière de participer pleinement 
à notre société. Toutefois, aujourd’hui, les règles en 
vigueur ne mettent pas suffisamment en avant l’impor-
tance du travail comme moyen d’intégration sociale 
des personnes handicapées. Celles qui choisissent de 
travailler, perdent rapidement une partie non négligeable 
de leur allocation. Je veux éviter que les personnes 
concernées laissent passer des opportunités de travail 
par peur de perdre leurs revenus.

J’ai donc fondé le groupe de travail technique “Travail 
et handicap”, comme je l’annonçais dans ma Déclara-
tion de politique et comme cela était déterminé dans le 
troisième Plan d’action fédéral Lutte contre la pauvreté. 
Ce groupe de travail analyse la possibilité de combiner 
une Allocation de remplacement de revenus avec un 
revenu issu du travail. Il se compose de représentants 
de ma cellule stratégique et de celle de mon collège 
ministre en charge de l’Emploi, de la Direction générale 
Personnes handicapées, du Conseil supérieur national 
des personnes handicapées, du monde académique 
et des organismes présents sur le terrain impliqués au 
niveau régional dans la mise à l’emploi des personnes 
touchées par un handicap. Ce groupe de travail s’est 
réuni une première fois en juin. Une nouvelle réunion 
aura lieu cet automne. L’objectif sera d’élaborer des 
propositions de nouvelles initiatives à inscrire dans la 
politique fédérale afi n de favoriser la mise à l’emploi des 
personnes handicapées.

Sur mon initiative, il a également été décidé, dans 
l’Accord d’été, de modifi er le degré d’importance des 
revenus issus du travail dans le calcul de l’Allocation 
de remplacement de revenus.
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Op dit moment wordt onderzocht hoe dit het best kan 
worden verwezenlijkt. Voor de doelgroep van de Inko-
mensvervangende Tegemoetkoming is “gaan werken” 
vooralsnog vaak niet mogelijk, maar het gebeurt ook 
dat “gaan werken” voor personen met een handicap 
gewoonweg niet lonend is. Integendeel: vandaag verliest 
iemand die een Inkomensvervangende Tegemoetko-
ming ontvangt reeds een deel hiervan vanaf de eerste 
euro die wordt verdiend via arbeid.

Interpretatie van het 1/3-verdienvermogen

Ik heb initiatieven genomen om de beoordeling van 
het 1/3-verdienvermogen, dat een recht kan openen op 
een eventuele Inkomensvervangende Tegemoetkoming, 
beter te stroomlijnen. Het recht op een Inkomensver-
vangende Tegemoetkoming wordt vandaag toegekend 
aan personen die door te werken slechts 1/3 of minder 
kunnen verdienen op de arbeidsmarkt dan personen 
zonder handicap. Hoe dit verdienvermogen moet wor-
den geïnterpreteerd is evenwel niet duidelijk vastgelegd.

In dit kader zal ik concrete vragen voorleggen aan een 
werkgroep binnen het “Nationaal College voor Sociale 
Verzekeringsgeneeskunde inzake arbeidsongeschikt-
heid” met de bedoeling om duidelijke criteria op te 
stellen voor de bepaling van dit 1/3-verdienvermogen 
en voor de toekenning van een Inkomensvervangende 
Tegemoetkoming voor bepaalde of onbepaalde duur. 
Binnen de medische centra zullen ook interne controles 
uitgevoerd moeten worden om de consistentie van de 
beoordelingen ten opzichte van de aangenomen richt-
lijnen te verzekeren.

Ik besef dat een handicap niet kan gelijkgesteld 
worden met arbeidsongeschiktheid. Om die reden zal 
ik in samenspraak met de Nationale Hoge Raad voor 
Personen met een Handicap de vorderingen van deze 
werkgroep opvolgen.

Een hogere Inkomensvervangende Tegemoet-
koming

Sinds de verhoging buiten index van het Leefl oon met 
2 % in juni 2016 en niet van de Inkomensvervangende 
Tegemoetkoming was er een verschil ontstaan tussen 
beide basisbedragen. Om dit verschil weg te werken, 
is de Inkomensvervangende Tegemoetkoming vanaf 
1 september 2017 met 2,9 % verhoogd zodat beide op-
nieuw op hetzelfde niveau komen. De fi nanciële impact 
hiervan wordt voor 2018 geraamd op 26,7 miljoen euro.

Voorts werd met het Zomerakkoord beslist tot een 
verhoging van de sociale bijstandsuitkeringen richting 

Pour l ’ instant, nous cherchons à déterminer la 
meilleure façon d’y parvenir. Malheureusement, pour 
le groupe cible de l ’Allocation de remplacement de 
revenus, “aller travailler” est encore souvent impossible, 
mais il arrive également qu’“aller travailler” ne soit tout 
simplement pas rémunérateur pour les personnes 
touchées par un handicap. Au contraire: aujourd’hui, 
un bénéfi ciaire d’une Allocation de remplacement de 
revenus perd une partie de celle-ci dès le premier euro 
issu du travail.

Interprétation du 1/3 de capacité de gain

J’ai pris des initiatives afi n de rationaliser l’évaluation 
du 1/3 de capacité de gain qui peut ouvrir un droit à une 
éventuelle Allocation de remplacement de revenus. 
Aujourd’hui, le droit à bénéfi cier d’une Allocation de 
remplacement de revenus est octroyé aux personnes qui 
ne peuvent gagner par le travail que maximum 1/3 que 
ce que les personnes non touchées par un handicap 
peuvent gagner. Toutefois, la façon dont cette capacité 
de gain doit être interprétée n’est pas établie clairement.

Dans ce cadre, je soumettrai des questions concrètes 
à un groupe de travail au sein du “Collège national de 
médecine d’assurance sociale en matière d’incapacité 
de travail” dans le but de fi xer des critères clairs pour la 
détermination de cette capacité de gain et pour l’octroi 
d’une Allocation de remplacement de revenus à durée 
déterminée ou indéterminée. Dans les centres médi-
caux, des contrôles internes devront également être 
effectués afi n d’assurer la cohérence des évaluations 
par rapport aux directives prises.

Je me rends bien compte qu’un handicap ne peut 
pas être assimilé à une incapacité de travail. Pour 
cette raison, en concertation avec le Conseil supérieur 
national des personnes handicapées, je suivrai de près 
le progrès de ce groupe de travail.

Une Allocation de remplacement de revenus plus 
haute

Depuis l’augmentation hors index du Revenu d’inté-
gration de 2  % en juin 2016 tandis que l ’Allocation 
de remplacement de revenus ne montait pas, une 
différence est apparue entre les deux montants de 
base. Pour éliminer cette différence, l ’Allocation de 
remplacement de revenus a été augmentée de 2,9 % 
le 1er septembre 2017 pour qu’ils soient tous les deux à 
nouveau au même niveau. Pour 2018, l’impact fi nancier 
de cette mesure est évalué à 26,7 millions d’euros.

Ensuite, avec l’Accord d’été, il a été décidé de pro-
céder à une augmentation des allocations d’assistance 
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de armoederisicogrens. In 2018 zal 80  miljoen euro 
worden vrijgemaakt voor de verdere verhoging van de 
IVT, het leefl oon en de IGO. Ik leg hierbij steeds de 
nadruk op het belang van een verhoging van de Inko-
mensvervangende Tegemoetkoming in het bijzonder, 
aangezien dit een uiterst kwetsbare groep betreft die het 
inkomensverlies vaak moeilijker kan compenseren via 
een inkomen uit arbeid. Het overleg binnen de Regering 
over de exacte verdeling van dit bedrag loopt.

Werken bij de overheid

Ik zie ook graag meer mensen met een handicap aan 
het werk bij de federale overheid. Vandaag bedraagt die 
tewerkstelling nog maar 1,44 % van het personeelsbe-
stand. De 3 %-doelstelling is dus nog lang niet bereikt. 
Daarom onderzoek ik samen met Selor en de minister 
van Ambtenarenzaken pistes om de drempels te ver-
lagen die personen met een handicap ervaren om te 
gaan werken bij de federale overheid.

In het voorjaar is ook een wetsvoorstel goedgekeurd 
dat federale overheidsdiensten de mogelijkheid geeft 
om tot 1/3 van deze 3 %-doelstelling te komen via uit-
besteding aan maatwerkbedrijven. In samenwerking 
met de minister van Ambtenarenzaken wordt de laatste 
hand gelegd aan de implementatie van het regelgevend 
kader hiervoor.

Voorts zal ik samen met Selor personen met een 
handicap warm maken voor een betrekking bij de over-
heid, en zal ik overheidsorganisaties sensibiliseren om 
personen met een handicap te werk te stellen. Hierbij 
wil ik in de toekomst ook verder een beroep doen op 
Passwerk, dat personen met een autismespectrum-
stoornis tewerkstelt op basis van hun talenten.

Ten slotte worden ook andere acties verdergezet, 
zoals het organiseren van infosessies gericht op kan-
didaten met een handicap en trajectbegeleiders, het 
toegankelijk maken van alle communicatie voor perso-
nen met een handicap, de affichecampagne en de ver-
spreiding van de brochure “arbeidspostaanpassingen”.

Dienstverlening en toegankelijkheid

Ik pleit actief voor een verbetering van de deelname 
van personen met een handicap aan de samenleving, 
die wordt bemoeilijkt door ontoegankelijke infrastruc-
turen, inefficiënte dienstverlening en onduidelijke 
informatie.

sociale afi n de rapprocher celles-ci du seuil de pauvreté. 
En 2018, 80 millions d’euros seront affectés à une nou-
velle augmentation de l’ARR, du revenu d’intégration et 
de la GRAPA. Je m’attarde ici toujours sur l’importance 
d’une augmentation de l’Allocation de remplacement 
de revenus en particulier puisque celle-ci concerne 
un groupe extrêmement fragile qui est moins souvent 
en mesure de compenser une perte de revenu par le 
travail. La concertation relative à la répartition exacte 
de ce montant est en cours au sein du gouvernement.

Travailler dans le public

J’aimerais également voir plus de personnes tou-
chées par un handicap travailler dans les services 
publics fédéraux. Aujourd’hui, elles ne représentent 
encore que 1,44 % du personnel. L’objectif des 3 % 
est donc encore loin d’être atteint. Avec le Selor et le 
ministre de la Fonction publique, je recherche donc des 
pistes afi n de contrer les obstacles que les personnes 
handicapées rencontrent dans l’accès au travail dans 
l’administration publique fédérale.

Au printemps, un projet de loi visant à donner la 
possibilité aux services publics d’atteindre un tiers de 
cet objectif de 3 % en sous-traitant à des entreprises 
de travail adapté a également été approuvé. Avec le 
ministre de la Fonction publique, nous fi nalisons la mise 
en place du cadre réglementaire.

Ensuite, avec le Selor, nous allons inciter les per-
sonnes touchées par un handicap à s’intéresser 
aux emplois publics et les organisations publiques à 
employer des personnes handicapées. Pour ce faire, 
à l’avenir, j’entends également faire appel à Passwerk, 
une organisation qui cherche un emploi aux personnes 
présentant un trouble du spectre de l’autisme en fonc-
tion de leurs talents.

Enfi n, d’autres actions seront poursuivies, comme 
l’organisation de séances d’information adressées aux 
candidats handicapés et aux accompagnateurs de trajet, 
l’amélioration de l’accès à toutes les communications 
pour les personnes handicapées, la campagne d’affi-
chage et la distribution de la brochure “Adaptations de 
poste de travail”.

Services et accessibilité

Je soutiens activement la perspective d’amélioration 
de la participation des personnes handicapées à la 
société. Cette perspective, toutefois, se heurte à des 
infrastructures inaccessibles, à des services inefficaces 
et à un manque d’informations claires.
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Digitale toepassingen

Ik zal gebruik maken van de nieuwe mogelijkheden 
die ons geboden worden door de beschikbaarheid van 
online verzamelde en digitaal beschikbare gegevens 
om de dienstverlening voor personen met een handicap 
te verbeteren.

Het probleem CURAM

Begin dit jaar heeft de Directie-Generaal Personen 
met een Handicap ernstige problemen gekend met haar 
dienstverlening. Deze waren onder meer te wijten aan de 
invoering van het nieuw ICT-beheerssysteem CURAM 
dat in productie ging op 23 januari 2017. Door de talrijke 
gebreken en tekortkomingen bij de implementatie van 
het systeem, kwam de dienstverlening aan de burger 
ernstig in het gedrang dat ik in maart 2017 heb beslist 
om het oud platform TETRA opnieuw in gebruik te laten 
nemen.

De terugkeer naar TETRA was operationeel vanaf 
april. Sindsdien is de administratie bezig met een lang-
zame inhaalbeweging: in mei al daalde de gemiddelde 
doorlooptijd voor de behandeling van de aanvragen. Ik 
reken erop dat de doorlooptijd de komende maanden 
verder zal dalen. Niettemin hebben we nog een hele 
weg af te leggen.

Het probleem van de telefonische bereikbaarheid

De telefonische bereikbaarheid van de Directie-
Generaal Personen met een Handicap is een knelpunt.

Ik heb daarom kredieten vrijgemaakt waardoor de 
voorbije maanden nieuwe dossierbeheerders konden 
worden aangeworven. In totaal worden 39  nieuwe 
medewerkers aangeworven. Het spreekt voor zich dat 
deze nieuwe mensen niet onmiddellijk alle taken op 
zich kunnen nemen en eerst een leertraject dienen te 
doorlopen. Het effect van deze indiensttredingen op de 
bereikbaarheid van de dienst zal daarom pas vanaf het 
najaar zichtbaar zijn.

Een onafhankelijke en tegensprekelijke audit

Het lopend contract met de leverancier van CURAM 
is sedert juli 2017 in onderlinge overeenstemming opge-
schort. Op dit ogenblik wordt er een onafhankelijke en 
tegensprekelijke audit over het beheer van het project 
en de verantwoordelijkheden van de partijen uitgevoerd 
door onafhankelijke IT-deskundigen. Deze opdracht is 
gegund aan Enigma & Partners, na een gemotiveerde 
gunningsbeslissing genomen op 5  september  2017. 
Er is overeengekomen dat er, in afwachting van de 

Applications numériques

J’utiliserai les nouvelles possibilités qui nous sont 
offertes par les données réunies en ligne et consultables 
sur support numérique afi n d’améliorer les services 
prestés pour les personnes touchées par un handicap.

Le problème CURAM

Au début de cette année, la Direction générale Per-
sonnes handicapées a rencontré de graves problèmes 
dans ses services. Ces problèmes découlaient notam-
ment de l’introduction du nouveau système de gestion 
TIC, CURAM, dont la phase de production a débuté le 
23 janvier 2017. Au vu des nombreux défauts et dysfonc-
tionnements qui sont apparus lors de la mise en place 
du système, les services aux citoyens ont été largement 
perturbés; à tel point qu’en mars 2017, j’ai décidé de 
revenir à l’ancienne plate-forme TETRA.

Le retour à TETRA a été opérationnel à partir du mois 
d’avril. Depuis, l’administration veille à rattraper son 
retard: déjà en mai, le délai de traitement moyen pour 
le traitement des demandes avait diminué. J’attends 
que ce délai se réduise encore dans le courant des 
mois à venir. Cependant, nous avons encore du pain 
sur la planche.

Le problème de l’accessibilité téléphonique

La disponibilité téléphonique de la Direction générale 
Personnes handicapées est un point important.

C’est pourquoi j’ai dégagé des crédits permettant 
l’embauche, dans le courant de ces derniers mois, de 
nouveaux gestionnaires de dossiers. Au total, ce sont 
trente-neuf nouveaux collaborateurs qui ont été enga-
gés. Il va de soi que ces nouveaux collègues ne sont 
pas en mesure de prendre sur eux toutes les tâches 
dès leur arrivée: ils doivent d’abord passer par un trajet 
d’apprentissage. Il faudra donc attendre l’automne pour 
mesurer l’effet de l’arrivée de ces nouveaux membres 
du personnel sur la disponibilité du service.

Un audit indépendant et contradictoire

Le contrat en cours avec le fournisseur de CURAM a 
été suspendu depuis juillet 2017 d’un commun accord. 
Pour l ’instant, des experts TI indépendants mènent 
un audit indépendant et contradictoire concernant la 
gestion du projet et les responsabilités des parties. 
Cette mission a été confi ée à Enigma & Partners dans 
le cadre d’une décision d’octroi motivée prise le 5 sep-
tembre 2017. Il a été convenu que, dans l’attente des 
conclusions de cet audit, aucune mesure judiciaire ne 
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conclusies van deze audit, geen gerechtelijke stappen 
worden ondernemen. Deze conclusies worden verwacht 
eind december.

Na afl oop en aan de hand van de resultaten van deze 
audit zal worden bekeken hoe het nu verder moet.

Toegankelijke websites voor personen met een 
handicap

De minister van Digitale Agenda werkt momenteel 
een wetsontwerp uit voor de implementatie van de 
Europese Richtlijn inzake de toegankelijkheid van over-
heidssites. Ik zal bekijken hoe ik mijn collega bij deze 
implementatie kan bijstaan. Het doel van deze Richtlijn 
is dat de lidstaten hun overheidssites conformeren aan 
de toegankelijkheidseisen van een Europese standaard.

Minder drempels, meer uniformiteit

Personen met een handicap ondervinden nog steeds 
te veel en te vaak fysieke en administratieve drempels, 
zowel in het algemeen als in hun relatie met de overheid. 
Ik wil er mee voor zorgen dat het contact met de over-
heid voor personen met een handicap toegankelijker en 
efficiënter verloopt.

Een betere mobiliteit

In het Zomerakkoord werd, in overleg met de mi-
nister van Mobiliteit, een akkoord bereikt over enkele 
zaken die betrekking hebben op de verbetering van de 
toegankelijkheid van treinen en stations voor personen 
met een handicap.

Meer concreet is afgesproken om de hoogte van de 
treinstellen en de perronhoogtes op termijn te unifor-
miseren, zodat personen met een rolstoel zonder hulp 
op het treinstel kunnen geraken. Bij de aankoop van 
nieuwe treinstellen moet dan rekening worden gehou-
den met deze uniforme standaarden. Tenslotte wordt 
werk gemaakt van een consequente en toegankelijke 
auditieve en visuele signalisatie in de trein, op het per-
ron en in het station.

Deze maatregelen hebben technische en budgettaire 
gevolgen die door de NMBS en Infrabel bestudeerd en 
onderzocht worden in het kader van de onderhande-
lingen van de beheerscontracten met deze bedrijven.

Vandaag bedraagt de reservatietijd voor assistentie 
voor personen met een handicap die de trein willen ne-
men 24 uur. Dat is al beter dan de 48 uur die Europees 
wordt opgelegd. Sedert 1 februari 2016 werd deze re-

serait prise. Nous attendons les conclusions de l’audit 
pour la fi n du mois de décembre.

Une fois que nous aurons les résultats, nous déter-
minerons ce qu’il convient de faire ensuite.

Sites Internet accessibles pour les personnes 
touchées par un handicap

Le ministre de l’Agenda numérique travaille actuel-
lement sur une proposition de loi visant l’exécution de 
la Directive européenne relative à l’accessibilité des 
sites publics. Je verrai en quoi je peux être utile à mon 
collègue dans ce dossier. L’objectif de cette Directive 
est d’inviter les États membres à mettre leurs sites 
publics en conformité avec les exigences d’accessibi-
lités posées par une norme européenne.

Moins d’obstacles, plus d’uniformité

Les personnes touchées par un handicap ren-
contrent, encore aujourd’hui, trop d’obstacles physiques 
et administratifs, et les rencontrent trop souvent, tant en 
règle générale que dans leur relation avec les pouvoirs 
publics. Je veux contribuer à veiller à ce que les pouvoirs 
soient plus accessibles pour les personnes concernées 
et aient des contacts plus efficaces avec elles.

Une meilleure mobilité

Dans l’Accord d’été, nous avons atteint, en concer-
tation avec le ministre de la Mobilité, un accord relatif 
à quelques dossiers en lien avec l ’amélioration de 
l’accessibilité des trains et des gares pour les personnes 
touchées par un handicap.

Plus concrètement, il a été convenu d’uniformiser, à 
terme, la hauteur des trains et des quais afi n de per-
mettre aux usagers se déplaçant en chaise roulante de 
passer de l’un à l’autre sans problème. Lors de l’achat 
de nouveaux trains, on devra donc tenir compte de ces 
normes uniformes. Enfi n, nous travaillons à la mise en 
place d’une signalisation auditive et visuelle cohérente 
et accessible dans les trains, sur les quais et dans la 
gare.

Ces mesures auront des conséquences techniques et 
budgétaires qui sont actuellement à l’étude à la SNCB et 
chez Infrabel ainsi que dans le cadre des négociations 
des contrats de gestion avec ces entreprises.

Aujourd’hui, le délai de réservation pour l’assistance 
aux personnes touchées par un handicap qui sou-
haitent prendre le train se monte à vingt-quatre heures. 
C’est déjà mieux que le délai de quarante-huit heures 
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servatietijd in 18 stations beperkt tot 3 uur. In september 
2017 werd deze maatregel door mijn collega-minister 
bevoegd voor Mobiliteit al uitgebreid tot 41 stations. Op 
termijn zal deze aanvraag tot assistentie bovendien niet 
enkel per telefoon kunnen gebeuren, maar ook via een 
applicatie. Het symbolisch belang van deze maatregel 
is groot: net als iedereen moeten ook mensen met een 
handicap de mogelijkheid hebben om op een dag te 
beslissen de trein te nemen. Dàt is inclusie.

Een betere infrastructuur

Beter toegankelijk openbaar vervoer is een eerste 
voorwaarde, maar in feite moet heel onze infrastructuur 
meer toegankelijk zijn. Vandaag is er ook op dit gebied 
nog een hele weg af te leggen. Dat werd ook bevestigd in 
het eerste verslag (2013) over België van het VN-comité 
voor de rechten van personen met een handicap. Ik zal 
daarom, in overleg met mijn collega-minister bevoegd 
voor Financiën onderzoeken, welke mogelijkheden er 
zijn om bijvoorbeeld een fi scaal voordeel toe te kennen 
aan ondernemingen die de toegankelijkheid van hun 
infrastructuur voor personen met een handicap trachten 
te verbeteren.

Ik wil daarin ook zelf het goede voorbeeld geven. 
Door meer aandacht te hebben voor de toegankelijk-
heid van de federale musea die onder mijn bevoegdheid 
Wetenschapsbeleid vallen. Ik wil daarbij niet alleen 
zorgen voor een betere toegang tot de musea, maar 
ook de museumbeleving beter afstemmen op de no-
den van personen met een handicap. Het vernieuwde 
Afrikamuseum dat in 2018 zijn deuren opent, moet op 
dit vlak een duidelijke landmark vormen.

Uniforme en kwalitatieve evaluatieschalen

Ik kondigde in mijn Beleidsverklaring aan te zul-
len bekijken hoe we kunnen komen tot kwalitatieve 
en uniforme evaluatieschalen op basis waarvan een 
recht of tegemoetkoming kan worden bepaald. Een 
onderzoek werd in samenwerking met de Katholieke 
Universiteit Leuven en de Université Libre de Bruxelles 
inmiddels opgestart. Dit zal leiden tot de ontwikkeling 
van een nieuw evaluatie-instrument voor de integratie-
tegemoetkoming voor personen met een handicap. De 
resultaten van het onderzoek worden verwacht in het 
voorjaar van 2018.

Het nieuwe evaluatie-instrument moet het verouderde 
instrument uit 1987 vervangen.

Ik wil op deze manier komen tot een meer betrouw-
baar instrument dat passend is voor de situatie van de 

imposé par l’Europe. Depuis le 1er février 2016, le délai 
de réservation se limite à trois heures dans dix-huit 
gares. En septembre 2017, mon collègue ministre de la 
Mobilité a déjà étendu cette mesure à quarante et une 
gares. À terme, la demande d’assistance ne sera plus 
uniquement disponible par téléphone, mais également 
par une application. Cette mesure est importante sur le 
plan symbolique: comme tout le monde, les personnes 
touchées par un handicap doivent également avoir la 
possibilité de prendre le train quand elles le décident. 
C’est ça l’inclusion.

Une meilleure infrastructure
 
Améliorer l’accessibilité des transports publics est 

une première chose, mais, en fait, c’est toute l’infras-
tructure qui doit devenir plus accessible. Nous avons 
encore un long chemin devant nous en cette matière. On 
l’a également constaté dans le premier rapport (2013) 
rendu sur la Belgique par le Comité ONU des droits des 
personnes handicapées. C’est pourquoi, en concerta-
tion avec mon collègue ministre des Finances, j’analy-
serai la possibilité d’octroyer, par exemple, un avantage 
fi scal aux entreprises qui améliorent l’accessibilité de 
leurs infrastructures pour les personnes touchées par 
un handicap.

Mon objectif est également de donner le bon exemple. 
En accordant plus d’attention à l’accessibilité des mu-
sées fédéraux dont j’ai la charge dans le portefeuille de 
la Politique scientifi que. Je n’entends pas uniquement 
me battre pour une meilleure accessibilité aux musées, 
mais également pour l’amélioration générale de l’expé-
rience des personnes handicapées qui les visitent. Le 
musée de l’Afrique, qui rouvre ses portes en 2018 après 
sa modernisation, illustrera clairement cette volonté.

Échelles d’évaluation uniformes et de qualité

Dans ma Déclaration de politique, j’annonçais que 
je chercherais un moyen de déterminer des échelles 
d’évaluation uniformes et de qualité sur la base des-
quelles le droit à une intervention pourra être déterminé. 
En collaboration avec la KUL et l’ULB, une enquête a 
entretemps été lancée. Cela conduira au développement 
d’un nouvel instrument d’évaluation pour l’allocation 
d’intégration pour les personnes touchées par un han-
dicap. Les résultats de l’étude sont attendus pour le 
printemps 2018.

Le nouvel outil d’évaluation doit remplacera l’ancien 
outil datant de 1987.

De cette manière, je veux aboutir à un outil plus fi able 
adapté à la situation des personnes handicapées. Sur 
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persoon met een handicap. Op basis van de resultaten 
van de studie zullen nieuwe beleidsinitiatieven worden 
ontwikkeld, zodat ook de dienstverlening naar personen 
met een handicap verbeterd kan worden. Bedoeling 
is dat zij minder vaak zullen moeten deelnemen aan 
medische en andere evaluaties, en dat meer kwali-
tatieve evaluaties zullen leiden tot meer betrouwbare 
beslissingen.

Strenge aanpak van misbruiken

Geen parkeerfraude

Elk misdrijf houdt een asociale handeling in, en dat 
is zeker het geval wanneer mensen zonder hier recht 
op te hebben een parkeerplaats gebruiken die bestemd 
is voor personen met een handicap. Het is duidelijk dat 
noch publieke campagnes, noch het plaatsen van ontra-
dende borden (‘Neem je mijn parkeerplaats, neem dan 
ook mijn handicap’) voldoende effect sorteren.

Parkeerplaatsen voorbehouden voor personen met 
een handicap worden immers nog teveel misbruikt, wat 
de optimale deelneming van personen met een handi-
cap aan onze samenleving verhindert.

Ik wil streng optreden tegen dergelijke vormen van 
misbruik.

Vaststellingen van misbruik met parkeerkaarten voor 
personen met een handicap kunnen vandaag enkel 
worden vastgesteld door de politie en erkende parkeer-
wachters. Talloze overtreders blijven zo ongestraft. Ik 
onderzoek momenteel of het juridisch mogelijk is ook 
gemeenschapswachters de bevoegdheid te geven om 
dergelijke overtredingen vast te stellen. Daarna wil ik 
verder bekijken of ook een verhoging van de strafmaat 
mogelijk en/of wenselijk is.

Intussen werk ik verder aan de ontwikkeling van een 
applicatie waardoor men gemakkelijk de geldigheid van 
een parkeerkaart kan vaststellen. Via de applicatie kan 
men aan de hand van een scan van de QR-code op de 
parkeerkaarten, of door het kaartnummer manueel in 
te typen, nagaan of de geldigheid van een parkeerkaart 
al dan niet verlopen is. De opdracht voor de ontwikke-
ling van deze applicatie werd gegund aan Smals, de 
gemeenschappelijke ICT-organisatie van de Belgische 
overheidsdiensten. Zij zullen de applicatie ontwikkelen 
voor Android, Apple en Windows Phone. De applicatie 
zal begin december 2017 gelanceerd worden. In de 
eerste helft van volgend jaar volgt ook de lancering 
van een website waarop politiediensten en burgers het 
kaartnummer kunnen ingeven en nagaan of een kaart 

la base des résultats de l’étude, nous développerons 
de nouvelles initiatives politiques pour assurer l’amélio-
ration des services aux personnes handicapées égale-
ment. L’objectif est de leur imposer moins d’évaluations 
médicales et autres et d’obtenir des décisions plus 
fi ables par le biais d’évaluations de meilleure qualité.

Sévérité face aux abus

Pas de fraude de parking

Tout délit implique un acte asocial, a fortiori lorsque 
des gens qui n’en ont pas le droit choisissent d’utiliser 
une place de parking destinée aux personnes touchées 
par un handicap. Il est clair que ni les campagnes 
publiques ni le placement de panneaux dissuasifs (“Si 
tu prends ma place, prends mon handicap”) ne sont 
suffisants.

En effet, les places de stationnement réservées aux 
personnes touchées par un handicap sont encore trop 
souvent utilisées abusivement, ce qui empêche les 
personnes handicapées de participer pleinement à 
notre société.

Je veux adopter une attitude sévère face à de telles 
formes d’abus.

Aujourd’hui, l’utilisation abusive des cartes de par-
king destinées aux personnes handicapées ne peut être 
constatée que par la police et les gardiens de parking 
reconnus. De nombreux contrevenants restent ainsi 
impunis. Pour l’instant, je recherche la possibilité de 
rendre juridiquement possible de donner la compétence 
à des gardiens communautaires de constater de telles 
infractions. Ensuite, je déterminerai également s’il est 
possible et souhaitable d’augmenter la sanction.

En attendant, je continue à travailler au développe-
ment d’une application permettant de vérifi er facilement 
la validité d’une carte de parking. Grâce à l’application, 
on peut, à l’aide d’un scan du code QR placé sur les 
cartes de parking ou en introduisant manuellement le 
numéro de carte, vérifi er si la validité d’une carte de 
parking n’est pas arrivée à échéance. Nous avons confi é 
le développement de cette application à Smals, l’orga-
nisation TIC commune des services publics belges. 
Celle-ci développera l’application pour Android, Apple 
et Windows Phone. L’application sera lancée au début 
décembre 2017. Dans le courant de la première moitié 
de l’année prochaine suivra également le lancement 
d’un site Internet sur lequel les services de police et les 
citoyens pourront introduire le numéro de carte et vérifi er 
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geldig of ongeldig is. Op die manier kan misbruik sneller 
en makkelijker worden opgespoord.

Ik wil dat de lancering van deze app en website de 
nodige aandacht krijgt en plan de volgende maanden 
hier verdere initiatieven rond te nemen.

Geen misbruik

Misbruik haalt de legitimiteit van onze sociale be-
scherming onderuit. We moeten onze beperkte bud-
gettaire middelen voorbehouden voor wie er echt recht 
op heeft.

Automatische uitwisseling van gegevens

Bepaalde EU-onderdanen komen naar België, 
waarna zij zich beroepen op hun verblijfsrecht als werk-
nemer, om vervolgens onmiddellijk een Inkomensver-
vangende Tegemoetkoming aan te vragen. Dit is niet de 
bedoeling. Naar analogie met de werkwijze die wordt 
gebruikt bij het Leefl oon bekijken we of in de toekomst 
de Directie-Generaal Personen met een Handicap via 
een maandelijkse kennisgeving de nieuwe toegekende 
tegemoetkomingen kan meedelen aan de Dienst Vreem-
delingenzaken. Deze dienst kan dan op basis van deze 
informatie personen eventueel het recht ontzeggen om 
in België te verblijven.

Over dit voorstel werd in het Zomerakkoord een ak-
koord bereikt. De Directie-Generaal Personen met een 
Handicap en de Dienst Vreemdelingenzaken werken 
momenteel de details van deze gegevensuitwisseling 
uit en maken een dossier op dat kan worden voorgelegd 
aan de Privacycommissie. Eens de Privacycommissie 
zijn akkoord heeft gegeven, kan deze controle op korte 
termijn worden ingevoerd.

Verstrenging van de verblijfsvoorwaarde

Verder wil ik de verblijfsvoorwaarde verstrengen 
voor de tegemoetkomingen aan personen met een 
handicap. Zo wens ik voor de Inkomensvervangende 
Tegemoetkoming een verblijfsvoorwaarde in te voeren 
waarbij de betrokkene enkel een recht op een Inko-
mensvervangende Tegemoetkoming kan uitoefenen 
indien hij of zij gedurende ten minste tien jaar, waarvan 
ten minste vijf jaar ononderbroken, zijn of haar werke-
lijke verblijfplaats in België heeft. Dit werkelijk verblijf in 
België zal bepaald worden aan de hand van informatie 
opgenomen en bewaard in het Rijksregister, met name 
of de gerechtigde gedurende een periode van tien jaar 
zijn hoofdverblijfplaats al dan niet in België had. De 
invoering van dergelijke verblijfsvoorwaarde dient om 

ainsi si une carte est valable ou pas. De cette manière, 
il sera plus rapide et plus facile de détecter les abus.

Je souhaite que le lancement de cette application et 
de ce site Internet bénéfi cie de l’attention nécessaire et 
planifi e de prendre d’autres initiatives à ce sujet dans 
les mois qui viennent.

Pas d’abus

Les abus portent préjudice à la légitimité de notre 
système de protection sociale. Nous devons réserver 
nos ressources budgétaires limitées pour ceux qui y 
ont réellement droit.

Échange automatique de données

Certains ressortissants européens arrivent en Bel-
gique et invoquent ensuite leur droit de séjour en tant 
que salariés pour, ensuite, immédiatement demander 
une Allocation de remplacement de revenus. Ce n’est 
pas le but du système. Par analogie avec la méthode 
de travail utilisée pour le Revenu d’intégration, nous 
analysons si nous – ou, à l’avenir, la Direction géné-
rale Personnes handicapées – pouvons communiquer 
à l ’Office des étrangers les nouvelles interventions 
octroyées par le biais d’une notifi cation mensuelle. 
L’Office pourra alors éventuellement, sur base de cette 
information, résilier le droit de certaines personnes à 
séjourner en Belgique.

Nous nous sommes entendus concernant cette 
proposition dans l’Accord d’été. La Direction générale 
Personnes handicapées et l’Office des étrangers tra-
vaillent actuellement sur les modalités de cet échange 
de données et réunissent un dossier qui pourra être 
présenté à la Commission Vie privée. Une fois que 
la Commission Vie privée aura donné son accord, ce 
contrôle pourra être mis en place rapidement.

Restriction de la condition de séjour

Ensuite, j’entends restreindre la condition de séjour 
pour les interventions aux personnes touchées par un 
handicap. Ainsi je souhaite introduire une condition de 
séjour pour l’Allocation de remplacement de revenus qui 
impliquerait que la personne concernée puisse invoquer 
son droit à une Allocation de remplacement de revenus 
si elle a eu son lieu de séjour réel en Belgique pendant 
au moins dix ans, dont au moins cinq sans interruption. 
Ce séjour réel en Belgique sera déterminé à l’aide des 
informations reprises et conservées par le Registre 
national, à savoir si le bénéfi ciaire a eu ou non son lieu 
de séjour principal en Belgique pendant une période de 
dix ans. L’introduction d’une telle condition de séjour 
sert à renforcer le lien qui doit exister entre les bénéfi -
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de band die de gerechtigden met België en zijn stelsel 
van sociale bijstand dienen te hebben, te versterken, net 
zoals de Regering eerder al voor de Inkomensgarantie 
voor Ouderen al had doorgevoerd. Dit vereist een aan-
passing van de Wet van 27 februari 1987.

Een kwaliteitssysteem voor medische beoorde-
lingen

Ik wil een audit en een kwaliteitssysteem invoeren 
voor de medische beoordelingen binnen de Directie-
Generaal Personen met een Handicap. Meer in het 
bijzonder denk ik hierbij aan de creatie van een centrale 
monitoring van de beslissingen, de ontwikkeling van 
inhoudelijke en operationele richtlijnen en procedures, 
de uitvoering van kwaliteitsaudits, en het opbouwen van 
prestatie-indicatoren. Ik zal hiervoor in overleg treden 
met het Nationaal College voor Sociale Verzekerings-
geneeskunde inzake arbeidsongeschiktheid, en met de 
Nationale Hoge Raad voor Personen met een Handicap.

Handicap: transversaal en internationaal

Handicap gaat verder dan mijn eigen beleids-
domein(en). Ik vind het zeer belangrijk dat alle collega’s 
binnen de federale Regering rekening houden met de 
dimensie handicap binnen hun bevoegdheden.

Het Federaal Actieplan Handicap

Sedert verschillende jaren streeft de federale Rege-
ring ernaar om via een “Federaal Actieplan Handicap” de 
situatie van personen met een handicap te verbeteren. 
Dit actieplan bestaat uit twee luiken.

Het eerste luik betreft de “Handistreaming” waarmee 
de Regering op een transversale en preventieve ma-
nier de handicapdimensie in alle beleidsdomeinen wil 
integreren. Zo wordt vermeden dat er een verschillende 
behandeling bestaat tussen mensen met een handicap 
en mensen zonder handicap. De Ministerraad heeft in 
juli 2016 deze “Handistreaming” goedgekeurd. Het plan 
bevat meer dan 70 beleidslijnen waarin de verschillende 
ministers en staatssecretarissen zich ertoe verbinden na 
te gaan wat de impact van een beoogde maatregel zou 
kunnen zijn op het leven van mensen met een handicap. 
Het gaat om uiteenlopende maar concrete en geplande 
beleidsmaatregelen die een rechtstreekse band hebben 
met de burger.

Het tweede luik betreft de implementatie van het 
Verdrag van de Verenigde Naties inzake de Rechten 
van Personen met een Handicap. Het coördinatieme-
chanisme voor het Verdrag inzake de Rechten van 

ciaires et la Belgique et son système d’aide sociale, à 
l’instar de ce que le gouvernement a déjà mis en place 
pour la garantie de revenu aux personnes âgées. Cela 
demande la modifi cation de la Loi du 27 février 1987.

Un système de qualité pour les évaluations 
médicales

Je souhaite introduire un audit et mettre en place 
un système de qualité pour les évaluations médicales 
au sein de la Direction générale Personnes handica-
pées. Plus spécifi quement, je pense ici à la création 
d’un système de contrôle central des décisions, à la 
détermination de directives relatives au contenu et aux 
procédures, à l’exécution d’audits de qualité et à la mise 
en place d’indicateurs de prestation. Pour ce faire, je 
me concerterai avec le Collège national de médecine 
d’assurance sociale en matière d’incapacité de travail 
et avec le Conseil supérieur national des personnes 
handicapées.

Handicap: transversal et international

Le handicap concerne plus de domaines que mes 
portefeuilles politiques. Pour moi, il est capital que 
tous les collègues du gouvernement fédéral tiennent 
compte de la dimension handicap dans leurs domaines 
de compétence.

Le Plan d’action fédéral Handicap

Depuis plusieurs années, le gouvernement fédéral 
vise améliorer la situation des personnes touchées par 
un handicap par le biais d’un “Plan d’action fédéral 
Handicap”. Ce plan d’action se décline en deux volets.

Le premier volet concerne le projet “Handistreaming” 
avec lequel le gouvernement souhaite intégrer la dimen-
sion handicap de manière transversale et préventive 
dans tous les domaines politiques. Nous éviterons ainsi 
que les personnes avec ou sans handicap ne soient pas 
traitées de la même façon. En juillet 2016, le Conseil des 
ministres a approuvé ce projet “Handistreaming”. Le plan 
contient plus de septante lignes politiques dans lesquelles 
les différents ministres et secrétaires d’État s’engagent à 
mesurer au préalable l’impact des mesures qu’ils envi-
sagent dans leurs domaines respectifs à prendre sur la 
vie des personnes touchées par un handicap. Il s’agit de 
mesures politiques diverses, mais concrètes et planifi ées 
qui établissent un lien direct avec le citoyen.

Le second volet concerne l’exécution de la Conven-
tion de l’ONU relative aux droits des personnes handica-
pées. Le mécanisme de coordination pour la Convention 
de l’ONU relative aux droits des personnes handica-
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Personen met een Handicap, opgericht bij de Fede-
rale Overheidsdienst Sociale Zekerheid, heeft voor elk 
van de bepalingen van het Verdrag fi ches opgesteld 
die toelichten wat de verplichtingen van het Verdrag 
inhouden, hoe België in 2011 (datum van het eerste 
Belgische rapport bij de Verenigde Naties) en in 2014 
(onderzoek door het VN-comité) gerapporteerd heeft 
over deze verplichtingen, wat de aanbevelingen van het 
Comité zijn en welke opmerkingen het maatschappelijk 
middenveld en UNIA gemaakt hebben.

Voor beide luiken werden fi ches opgesteld die in 
augustus 2017 naar de betrokken administraties en Be-
leidscellen zijn gestuurd om de huidige stand van zaken 
op te geven. Hierover wordt in het najaar van 2017 aan 
de Ministerraad verslag uitgebracht.

De European Disability Card

De “European Disability Card” is een bewijs van 
erkenning als persoon met een handicap. Met deze 
kaart kunnen personen met een handicap uit België 
en de deelnemende lidstaten op vertoon van de kaart 
“voordelen” ontvangen in de sfeer van cultuur, vrijetijds-
besteding en sport, zoals een korting of een gratis gids.

Op 19 oktober 2017 werd het officiële startschot van 
de “European Disability Card” in België gegeven. De 
kaart zal op eenvoudig verzoek uitgereikt worden aan 
personen met een handicap die erkend zijn door een 
van de vijf Belgische instellingen die op federaal niveau 
en op niveau van de Gemeenschappen en Gewesten 
belast zijn met het integratiebeleid voor personen met 
een handicap.

In samenwerking met de deelstaten zal ik in de ko-
mende maanden de verdere bekendmaking en imple-
mentatie van deze kaart in goede banen leiden.

De Accessibility Act

Op 2 december 2015 heeft de Europese Commissie 
een voorstel van Richtlijn gedaan, met name de Ac-
cessibility Act, waarin voor een aantal belangrijke pro-
ducten en diensten gemeenschappelijke eisen worden 
vastgelegd die personen met een handicap in de hele 
Europese Unie in staat moeten stellen optimaal aan de 
samenleving deel te nemen.

Dit voorstel van Richtlijn wil de toegankelijkheid van 
goederen en diensten garanderen door geharmoni-
seerde toegankelijkheidsvereisten voor de interne markt 
op te leggen. Ondernemingen worden zo in staat gesteld 
om eenvoudiger toegankelijke goederen en diensten te 

pées, mis en place auprès du Service public fédéral 
Affaires sociales, a rédigé de fi ches pour chacune des 
dispositions de la Convention. Celles-ci expliquent ce 
qu’impliquent les obligations de la Convention, ce que 
la Belgique a émis comme rapport en 2011 (date du 
premier rapport belge auprès de l’ONU) et en 2014 
(examen par le comité ONU) concernant ces obligations, 
ce que contiennent les recommandations du Comité et 
les remarques des acteurs de terrain et d’UNIA.

Pour ces deux volets, des fi ches ont été rédigées et 
envoyées, dans le courant du mois d’août 2017, aux 
administrations concernées et aux Cellules stratégiques 
pour qu’elles puissent dresser l ’état de la situation. 
Un rapport sera adressé au Conseil des ministres à 
l’automne 2017.

La “European Disability Card”

La “European Disability Card” est une preuve de 
reconnaissance en tant que personne handicapée. Les 
personnes handicapées de Belgique et des autres États 
membres participant peuvent, en présentant cette carte, 
bénéfi cier d’“avantages” dans le monde de la culture, 
des loisirs et du sport, comme une réduction ou l’aide 
d’un guide gratuit.

Le coup d’envoi officiel de la “European Disability 
Card” en Belgique a eu lieu le 19  octobre  2017. Sur 
simple demande, la carte sera délivrée aux personnes 
touchées par un handicap qui sont reconnues par une 
des cinq institutions belges en charge, aux niveaux 
fédéral, communautaire et régional, de la politique 
d’intégration des personnes handicapées.

En collaboration avec les États fédérés, je prendrai les 
mesures nécessaires dans le courant des mois à venir 
afi n d’assurer la visibilité et l’utilisation de cette carte.

L’“Accessibility Act”

Le 2 décembre 2015, la Commission européenne a 
émis une proposition de Directive, appelée l’“Accessibility 
Act”, visant à l’application d’exigences communautaires 
pour une série de services et produits importants devant 
permettre aux personnes touchées par un handicap de 
participer à la société dans toute l’Union européenne.

Cette proposition de Directive vise à garantir l’ac-
cessibilité aux biens et aux services par l’imposition 
d’exigences d’accessibilité standards pour le marché 
interne. Les entreprises seront ainsi en mesure d’offrir 
plus facilement des biens et des services accessibles 
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kunnen aanbieden aan personen met een handicap. Te-
gelijkertijd worden nationale verschillen weggenomen.

Ik volg de werkzaamheden verder op, en mijn Beleids-
cel neemt deel aan diverse overlegmomenten over de 
inhoudelijke uitwerking van deze Richtlijn.

Het Verdrag inzake de Rechten van Personen met 
een Handicap

Tenslotte volg ik de laatste internationale ontwik-
kelingen betreffende de rechten van personen met 
een handicap op. Dit gebeurt in samenwerking met het 
coördinatiemechanisme voor het Verdrag inzake de 
Rechten van Personen met een Handicap, opgericht 
bij de Federale Overheidsdienst Sociale Zekerheid, de 
vertegenwoordigende organisaties van personen met 
een handicap, en het onafhankelijk mechanisme dat 
hiervoor werd aangeduid.

Zo zie ik erop toe dat België actief deelneemt aan 
initiatieven van de Verenigde Naties met betrekking tot 
dit Verdrag. In dit kader is ook deelgenomen aan de 
VN-Conferentie van landen die het Verdrag hebben 
ondertekend (13 tot 15 juni 2017). Ook zie ik erop toe 
dat het maatschappelijk middenveld de mogelijkheid 
heeft om aan deze conferentie deel te nemen. Deze 
deelname is essentieel, zij vormt het uitgangspunt van 
“niets over ons, zonder ons”.

“Niets over ons zonder ons”: de Nationale Hoge 
Raad voor Personen met een Handicap

Als bevoegd staatssecretaris hecht ik veel belang 
aan de afstemming van mijn beleid met organisaties van 
en voor personen met een handicap. Om een beleid te 
kunnen maken dat tegemoetkomt aan de vragen en de 
noden van personen met een handicap, is het uiteraard 
van belang om de vragen en noden van personen met 
een handicap te kennen, te begrijpen en bijgevolg in 
rekening te kunnen brengen.

Mijn Beleidscel overlegt daarom twee keer per maand 
met de Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap (NHRPH). Een eerste overleg vindt plaats 
aan het begin van elke maand, en heeft tot doel om de 
mogelijkheid te geven aan de NHRPH om mijn Beleidscel 
te bevragen en te adviseren over de stand van zaken van 
het beleid inzake handicap. Daarnaast is mijn Beleidscel 
ook elke maand aanwezig op de plenaire vergadering. 
Op 19 juni heb ik persoonlijk mijn Beleidsverklaring toe-
gelicht op de plenaire vergadering. Van die gelegenheid 
heb ik eveneens gebruik gemaakt om een aantal nieuwe 
voorstellen die uiteindelijk zijn overeengekomen in het 
Zomerakkoord, af te toetsen bij de leden van de NHRPH.

aux personnes handicapées. Par ailleurs, cela éliminera 
les différences nationales.

Je continue à suivre les activités et ma cellule stra-
tégique participe à plusieurs concertations sur l’élabo-
ration du contenu de cette Directive.

La Convention relative aux droits des personnes 
handicapées

Enfi n, je suivrai de près les prochaines évolutions 
internationales en matière de droits des personnes 
touchées par un handicap, en collaboration avec le 
mécanisme de coordination pour la Convention relative 
aux droits des personnes handicapées, crée auprès du 
Service public fédéral Sécurité sociale, les organisations 
représentant les personnes touchées par un handicap, 
et le mécanisme indépendant désigné à cette fi n.

Ainsi, je veille à ce que la Belgique participe active-
ment aux initiatives de l’ONU concernant cette Conven-
tion. Dans ce cadre, nous avons également pris part à la 
conférence ONU des pays qui ont signé la Convention 
(du 13 au 15 juin 2017). Par ailleurs, je m’assure que 
les acteurs de terrain aient la possibilité de participer à 
cette conférence. Cette participation est essentielle, elle 
est la base du principe de “rien sur nous sans nous”.

“Rien sur nous sans nous”: le Conseil supérieur 
national des personnes handicapées

En ma qualité de secrétaire d’État en charge de 
cette matière, j ’accorde beaucoup d’attention à la 
coordination de ma politique avec les organisations 
de et pour les personnes handicapées. Afi n d’être en 
mesure de mettre en place une politique qui répond aux 
demandes et aux besoins des personnes touchées par 
un handicap, il est bien sûr important de connaître, de 
comprendre et, ensuite, de prendre en considération 
ces demandes et besoins.

Dès lors, ma Cellule stratégique se concerte deux 
fois par mois avec le Conseil supérieur national des 
personnes handicapées (CSNPH). Une première réu-
nion a lieu au début de chaque mois et vise à donner la 
possibilité au CSNPH d’interroger et de conseiller ma 
Cellule stratégique sur l’évolution de la politique relative 
au handicap. Par ailleurs, ma Cellule stratégique est éga-
lement présente, tous les mois, à l’assemblée plénière. 
Le 19 juin, j’ai expliqué personnellement ma Déclaration 
de politique lors de l’assemblée plénière. J’ai également 
profi té de cette occasion pour sonder l’avis des membres 
du CSNPH sur une série de nouvelles propositions qui 
ont, fi nalement, été reprises dans l’Accord d’été.
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GELIJKE KANSEN

Een Nationale Mensenrechteninstelling

De oprichting van een Mensenrechteninstelling staat 
al zeer lang op de politieke agenda. Het engagement 
tot oprichting ervan wordt voor een eerste maal al ver-
woord in het Regeerakkoord 2003-2007, toen nog onder 
de benaming van een “Nationale Commissie voor de 
Rechten van de Mens”.

Bij de bespreking van mijn Beleidsverklaring heb 
ik duidelijk gemaakt dat ik, samen met mijn collega-
minister bevoegd voor Justitie, de nodige initiatieven 
wil nemen om deze legislatuur te realiseren wat tot nu 
duidelijk nog niet is gelukt. Ter voorbereiding zijn er hier-
over al een aantal bilaterale gesprekken gevoerd, zowel 
met andere kabinetten als met een aantal stakeholders. 
In overleg met de minister van Justitie wordt nu gewerkt 
aan een kadernota waarvan de bedoeling is dat die nog 
dit jaar aan de Ministerraad wordt voorgelegd.

Gendergelijkheid

De gelijkheid in België tussen mannen en vrouwen is 
nog niet altijd een algemeen aanvaard principe. Hoewel 
België goed scoort op internationale indexen die gen-
dergelijkheid meten zoals de “Gender Inequality Index” 
van de Verenigde Naties (12e plaats), blijkt in de praktijk 
de effectieve gelijkheid nog niet overal een feit te zijn.

Ik blijf mij daarom inzetten om ongelijkheden en 
genderstereotypering binnen gemeenschappen en in 
onze maatschappij weg te werken. Gendergelijkheid 
impliceert volwaardige participatie op de arbeidsmarkt 
en in het sociaal-cultureel leven. Elke overheidsinstel-
ling en elk bedrijf moet actief inzetten op diversiteit op 
de werkvloer.

Gendermainstreaming

Gelijkheid tussen vrouwen en mannen in de samen-
leving kunnen we alleen maar realiseren wanneer we dit 
concept ook opnemen in het beleid dat we uitwerken. 
De Gendermainstreamingswet van 12  januari  2007 
vormt het kader voor mijn acties, zoals bijvoorbeeld de 
uitvoering van het federaal Plan Gendermainstreaming. 
Binnen dit plan zijn de engagementen van zowel mijzelf 
als mijn collega-ministers opgenomen om de genderdi-
mensie in verschillende beleidslijnen te integreren. Het 
doel is om te komen tot een gendergevoelig beleid en 
te garanderen dat we op middellange termijn kunnen 
evolueren naar een grotere gelijkheid van vrouwen en 
mannen. Het tussentijds verslag van de regering, met 

ÉGALITÉ DES CHANCES

Une institution nationale de défens e des droits 
de l’homme

La fondation d’une institution nationale de défense 
des droits de l’homme est inscrite à l’agenda politique 
depuis déjà longtemps. L’engagement de créer une telle 
institution avait déjà été formulé une première fois dans 
l’Accord gouvernemental 2003-2007, à l’époque encore 
sous la dénomination de “Commission nationale pour 
les droits de l’homme”.

Lors de la discussion de ma Déclaration de politique, 
j’ai indiqué clairement que, avec mon collègue ministre 
de la Justice, je prendrais les initiatives nécessaires 
pour réaliser pendant cette législature ce qui n’a pas 
été fait jusqu’ici. En guise de préparation, nous nous 
sommes entretenus avec d’autres cabinets, mais aussi 
avec plusieurs acteurs concernés. En concertation avec 
le ministre de la Justice, nous travaillons actuellement à 
une note-cadre dans le but de la présenter, cette année 
encore, au Conseil des ministres.

Égalité des genres

En Belgique, l’égalité des hommes et des femmes 
n’est pas encore un principe accepté par tous. Bien que 
la Belgique enregistre de bons résultats aux indices in-
ternationaux qui mesurent l’égalité des genres, comme 
le “Gender Inequality Index” de l’ONU (douzième place), 
l’égalité n’est pas encore acceptée partout.

C’est pourquoi je continue à m’investir dans la lutte 
contre les inégalités et les stéréotypes liés aux genres 
au sein des communautés et dans notre société. L’égali-
té des genres implique une participation pleine et entière 
sur le marché du travail et dans la vie socioculturelle. 
Chaque organe public et chaque entreprise doit investir 
activement dans la diversité sur le lieu de travail.

Gendermainstreaming

L’égalité entre les hommes et les femmes dans 
notre société n’est possible que si nous reprenons 
également ce concept dans la politique que nous 
élaborons. La loi relative au gendermainstreaming du 
12 janvier 2007 forme le cadre dans lequel s’inscrivent 
mes actions, comme l’exécution du Plan fédéral gen-
dermainstreaming. Ce plan reprend les engagements 
que mes collègues ministres et moi-même ont pris en 
matière d’intégration de la dimension de genre dans les 
différentes lignes de décision. L’objectif est d’atteindre 
une politique sensible au genre et de garantir que nous 
évoluerons, à moyen terme, vers une plus grande égalité 
des femmes et des hommes. En juillet 2017, j’ai transmis 
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de stand van zaken, heb ik hierover in juli 2017 aan het 
Parlement overgemaakt.

Voor een beter begrip van het concept van gender-
mainstreaming, heeft het Instituut voor de Gelijkheid van 
Vrouwen en Mannen (IGVM) verschillende opleidingen 
rond gendermainstreaming aangeboden, afgestemd 
op het doelpubliek van administraties en Beleidscel-
len. Om het belang van gendermainstreaming voor de 
administraties nog meer in de verf te zetten, gaf het 
IGVM hierover ook een toelichting op een bijeenkomst 
van het College van Voorzitters van de Federale en 
Programmatorische Overheidsdiensten.

In 2018 blijf ik verder inzetten op sensibiliseren en 
informeren.

De bestaande algemene opleiding van gender-
mainstreaming wordt ook nog in de eerste helft van 
2018 opnieuw aangeboden aan alle administraties 
en Beleidscellen. Daarnaast zet ik specifi ek in op de 
thema’s “gender en overheidsopdrachten” en “gender 
budgeting”.

Om te garanderen dat de genderdimensie wordt 
meegenomen in overheidsopdrachten werkt het IGVM 
aan een overzichtelijke checklist. Deze tool zal in 2018 
worden verspreid en tegelijkertijd dienen als basis voor 
de specifi eke opleiding “gender en overheidsopdrach-
ten”. Ook over “gender budgeting” zal een opleiding 
beschikbaar zijn. De basis voor deze opleiding is de 
evaluatie door het IGVM van de toepassing van gender 
budgeting op het budget van 2017 binnen alle Federale 
Overheidsdiensten.

De gendertest in de regelgevingsimpactanalyse

Wanneer nieuwe regelgeving wordt opgesteld, wordt 
deze onderworpen aan een impactanalyse. Deze regel-
gevingsimpactanalyse (RIA) bevat ook een specifi ek luik 
voor gender. Bij nieuw op te stellen regelgeving is het 
belangrijk te toetsen of de impact van regelgeving niet 
verschillend is voor mannen en vrouwen. De vaststelling 
is evenwel dat de huidige RIA-werkwijze onvoldoende 
effectief is. Samen met mijn collega-minister bevoegd 
voor Administratieve Vereenvoudiging wil ik de RIA 
opnieuw relevant maken.

De nieuwe naamwetgeving

Op 1 januari 2017 trad de nieuwe naamwetgeving in 
werking. Wanneer ouders nu geen consensus vinden 
over de achternaam van hun kind, dan krijgt het kind 

le rapport intermédiaire du gouvernement, reprenant 
l’état de la situation, au parlement.

Pour une meilleure compréhension du concept 
de gendermainstreaming, l’Institut pour l’égalité des 
femmes et des hommes (IEFH) a organisé plusieurs 
formations autour du gendermainstreaming destinées 
au personnel des administrations et des cellules stra-
tégiques. Afi n de mettre encore davantage en exergue 
l’importance du gendermainstreaming pour les admi-
nistrations, l’IEFH a également donné une explication 
à ce sujet lors d’une réunion du Collège des présidents 
des services publics fédéraux et de programmation.

En 2018, je continuerai à investir dans la sensibilisa-
tion et l’information.

La formation générale actuelle en gendermainstrea-
ming sera à nouveau proposée à toutes les adminis-
trations et cellules stratégiques dans le courant de la 
première moitié de 2018. Ensuite, je me concentrerai 
spécifiquement sur les thèmes “genre et marchés 
publics” et “gender budgeting”.

Pour garantir que la dimension de genre soit reprise 
dans les marchés publics, l’IEFH travaille à une check-
list générale. Cet outil sera diffusé en 2018 et servira 
en même temps de base pour la formation spécifi que 
“genre et marchés publics”. Une formation “gender 
budgeting” sera également disponible. Cette formation 
reposera sur l’évaluation de l’IEFH relative à l’applica-
tion du gender budgeting au budget 2017 au sein de 
tous les Services publics fédéraux.

Le test genre dans l’analyse de l’imp act de la 
réglementation

Lorsqu’une nouvelle réglementation est élaborée, 
elle est soumise à une analyse d’impact. Cette analyse 
d’impact de la réglementation (AIR) reprend également 
un volet spécifi que pour la dimension de genre. Lors 
de la rédaction d’une nouvelle réglementation, il est 
important de sonder si l’impact de celle-ci n’est pas 
différent sur les hommes et sur les femmes. Toutefois, 
on constate que la procédure AIR actuelle n’est pas 
assez efficace. Avec mon collègue-ministre chargé de 
la Simplifi cation administrative, je souhaite redonner sa 
pertinence à l’AIR.

La nouvelle législation sur la transmission du 
nom

Le 1er  janvier  2017, la nouvelle législation sur la 
transmission du nom est entrée en vigueur. Désormais, 
lorsque les parents ne parviennent pas à se mettre 
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automatisch de dubbele achternaam in alfabetische 
volgorde. Samen met mijn collega-minister bevoegd 
voor Justitie wordt gewerkt aan de redactie van een 
Omzendbrief die als leidraad zal dienen voor de amb-
tenaren van de burgerlijke stand. Naast het opstellen 
van deze Omzendbrief is het belangrijk na te gaan in 
welke mate de nieuwe wetgeving gekend is bij de burger 
en ook effectief wordt toegepast. Weet de burger wat 
de mogelijkheden zijn? En wordt de nieuwe wetgeving 
ook effectief toegepast? Ik zal komend jaar samen met 
het IGVM bekijken of en op welke wijze we dit kunnen 
onderzoeken.

Het Nationaal Actieplan ter bestrijding van alle 
vormen van gendergerelateerd geweld

De strijd tegen gendergerelateerd geweld blijft een 
absolute prioriteit voor mij.

Eind 2017 zal ik een tussentijdse evaluatie opmaken 
van het Nationaal Actieplan ter Bestrijding van alle 
vormen van Gendergerelateerd Geweld (NAP Geweld) 
2015-2019. Dit actieplan is van groot belang voor dit 
thema. Een tussentijdse evaluatie zal duidelijk maken 
welke acties al gerealiseerd zijn en welke nog geïm-
plementeerd moeten worden. Ik zal de resultaten ter 
bespreking ook voorleggen aan het Parlement.

Schadelijke traditionele praktijken

Het is belangrijk dat nieuwkomers in dit land als gelij-
ken worden gezien, maar we sluiten onze ogen helaas 
nog te vaak voor samenlevings- en integratieproblemen. 
Dat werd deze zomer nog pijnlijk duidelijk met het bericht 
in een krant over de “goedbedoelde” seksuele voorlich-
ting die een leerkracht tijdens een zomerkamp aan een 
veertienjarig meisje gaf dat zou worden uitgehuwelijkt.

Uit onwetendheid, desinteresse of uit schrik om als 
discriminerend of racistisch over te komen durven we 
dergelijke praktijken vaak niet benoemen, hoewel zij 
duidelijk in strijd zijn met onze fundamentele waarden 
en normen zoals de gelijkheid van vrouwen en mannen. 
Het ondermijnen van deze waarden kan simpelweg niet.

Zo moeten vrouwen en kinderen van allochtone af-
komst dezelfde bescherming genieten als vrouwen en 
kinderen van autochtone afkomst.

d’accord sur le nom de famille de leur enfant, celui-ci 
reçoit automatiquement le double nom par ordre alpha-
bétique. Avec mon collège ministre de la Justice, nous 
travaillons à la rédaction d’une circulaire qui servira de 
fi l rouge pour les fonctionnaires de l’État civil. Outre la 
rédaction de cette circulaire, il est également important 
de vérifi er dans quelle mesure la nouvelle législation est 
connue des citoyens et est effectivement appliquée. Le 
citoyen connaît-il les possibilités qui s’offrent à lui? La 
nouvelle législation est-elle effectivement appliquée? 
L’année prochaine, j’analyserai avec l’IEFH la meilleure 
façon d’approfondir cette question.

Le Plan d’action national de lutte contre toutes 
les formes de violence liée au genre

La lutte contre la violence liée au genre reste une 
priorité absolue pour moi.

Fin 2017, je réaliserai une évaluation intermédiaire du 
Plan d’action national de lutte contre toutes les formes 
de violence liée au genre (PAN Violence) 2015-2019. 
Ce plan d’action est capital dans ce domaine. Une éva-
luation intermédiaire nous indiquera clairement quelles 
actions ont déjà été réalisées et lesquelles d’entre-elles 
doivent encore l ’être. Je soumettrai également les 
résultats au Parlement pour qu’il puisse en débattre.

Pratiques traditionnelles préjudiciables

Il est important que les personnes qui arrivent dans 
notre pays soient vues comme des citoyens à part 
entière, mais nous fermons malheureusement encore 
trop souvent les yeux sur des problèmes de coexistence 
et d’intégration. On l’a encore lu cet été dans un article 
de journal relatant les explications d’ordre sexuel qu’un 
enseignant “bien intentionné” a données lors d’un camp 
de vacance estival à une jeune fi lle de quatorze que 
l’on allait marier.

En raison de la méconnaissance, du désintérêt ou 
de la peur de passer pour quelqu’un de discriminant ou 
raciste, il nous arrive de ne pas oser dénoncer ce type de 
pratiques alors qu’elles sont en contradiction fl agrante 
avec nos valeurs et normes fondamentales comme 
l’égalité entre les femmes et les hommes. Il est tout 
simplement impossible de fouler aux pieds ces valeurs.

Ainsi, les femmes et les enfants d’origine étrangère 
doivent bénéfi cier d’une protection identique à celle des 
femmes et enfants d’origine belge.



292708/018DOC 54 

C H A M B R E   5 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    5 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017 2018

Polygamie

Polygamie is strafbaar in ons land.

Voor Belgen geldt dit verbod wereldwijd, maar bij niet-
Belgen is dit enkel strafbaar als het tweede of volgende 
huwelijk in België wordt aangegaan. Dit betekent dat de 
erkenning van een polygaam huwelijk de rechten van 
de vrouw ondermijnt, met concrete gevolgen voor het 
pensioen en het recht op onderhoudsgeld. Sommige 
vrouwen worden op die manier nog verder in armoede 
geduwd waarbij kinderen automatisch meedelen in de 
klappen.

Ik heb daarom een onderzoeksopdracht uitgeschre-
ven om na te gaan hoe we minstens de gevolgen van 
een polygaam huwelijk nog kunnen verminderen. Een 
werkgroep zal dit opvolgen en concrete acties voorstel-
len. Aan deze werkgroep zullen ook vertegenwoordigers 
van mijn collega-ministers bevoegd voor Justitie en 
Pensioenen deelnemen.

Vrouwelijke genitale verminking

Vrouwelijke genitale verminking wordt onderschat 
in België.

Het is een praktijk die vaak wordt geassocieerd met 
Afrikaanse ontwikkelingslanden, maar die helaas ook 
hier voorkomt. Naar schatting 4 000 meisjes in ons land 
zijn in gevaar, terwijl het voor meer dan 13 000 vrouwen 
vandaag al te laat is. Dit zijn zelfs nog voorzichtige 
schattingen, die dateren van 2012 en dus nog voor de 
asielcrisis. Het werkelijke aantal kan dus hoger liggen, 
en het probleem vertoont een zeer verborgen karakter. 
Ik ben een onderzoek gestart om deze prevalentiecij-
fers een grondige update te geven. Begin 2018 zal het 
resultaat van de studie beschikbaar zijn.

Ik ben ook zeer tevreden dat intussen, in samenwer-
king met mijn collega-minister van Buitenlandse Zaken, 
het reisadvies voor 24 risicolanden is aangepast. Rei-
zigers worden erop gewezen dat wie een genitale ver-
minking op een minderjarige uitvoert, vergemakkelijkt of 
bevordert, vervolging riskeert in ons land, ook wanneer 
de verminking in het buitenland heeft plaatsgevonden. 
Dit is geen maatregel die alleen maar wil afschrikken. 
Ouders die ondanks alle initiatieven vanwege de over-
heid toch een dergelijke misdaad op hun kinderen 
plegen, zullen we hard aanpakken.

Ook artsen moeten op hun verantwoordelijkheid 
gewezen worden. Immers in tegenstelling tot wat veel 
artsen denken, is het melden van gevallen van genitale 

La polygamie

Dans notre pays, la polygamie constitue un délit.

Pour les Belges, elle est interdite partout au monde; 
mais, pour les non-Belges, elle n’est punissable que si le 
deuxième mariage, ou le mariage suivant, est contracté 
en Belgique. Cela signifi e que la reconnaissance d’un 
mariage polygame enfreint les droits de la femme, avec 
des conséquences concrètes en termes de pension 
et de droit à la pension alimentaire. Ainsi, certaines 
femmes s’enfoncent encore plus profondément dans la 
pauvreté et les enfants sont automatiquement touchés 
également.

C’est pourquoi j ’ai commandé une étude devant 
déterminer comment nous pouvons, au moins, continuer 
à réduire les conséquences des mariages polygames. 
Un groupe de travail assurera le suivi et proposer des 
actions concrètes. Des représentants de mes collègues 
ministres en charge de la Justice et des Pensions par-
ticiperont également à ce groupe de travail.

Mutilations génitales féminines

Le phénomène des mutilations génitales féminines 
est sous-estimé en Belgique.

Elle constitue une pratique associée souvent aux 
pays en voie de développement en Afrique, mais qui, 
hélas, survient également chez nous. Selon les éva-
luations, quatre mille jeunes résidant dans notre pays 
sont en danger et il est aujourd’hui déjà trop tard pour 
treize mille femmes. Ces chiffres doivent être lus avec 
prudence puisqu’ils remontent 2012, avant la crise des 
réfugiés. Le nombre réel pourrait donc être supérieur 
et le phénomène est particulièrement caché. J’ai lancé 
une étude visant à mettre à jour, de manière détaillée, 
ces chiffres de prévalence. Les résultats seront dispo-
nibles début 2018.

Je suis également très satisfaite qu’en collaboration 
avec mon collègue ministre des Affaires étrangères, le 
conseil aux voyageurs ait été adapté pour vingt-quatre 
pays à risque. Les voyageurs sont informés que prati-
quer, faciliter ou favoriser une mutilation génitale fémi-
nine est passible de poursuites dans notre pays, même 
si la mutilation a eu lieu à l’étranger. Ce n’est donc pas 
une mesure dont le seul but serait de faire peur. Les 
parents qui, malgré toutes les initiatives mises en place 
par les pouvoirs publics, commettent un tel délit sur leurs 
enfants seront sévèrement poursuivis.

Il convient également de rappeler aux médecins 
leurs responsabilités. En effet, contrairement à ce que 
de nombreux médecins pensent, signaler un cas de 
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verminking geen schending van het beroepsgeheim. 
Artsen hebben dus spreekrecht, ze maken er alleen 
onvoldoende gebruik van. Wie zwijgt “omdat het toch 
te laat is”, brengt misschien een jonger zusje in gevaar. 
Daarom werk ik aan een meldcode voor artsen, als gids 
waarbij de wetgeving wordt verduidelijkt, en met een 
stappenplan in geval van twijfel. In november overleg 
ik hierover met de Orde van Geneesheren.

Tenslotte organiseer ik begin volgend jaar een over-
leg met de betrokken bevolkingsgroepen. Zij die zelf 
slachtoffer zijn geweest moeten kunnen inzien dat zij 
deze wanpraktijken kunnen helpen stoppen en zo hun 
kinderen dit leed kunnen besparen.

Gedwongen huwelijken

Gedwongen huwelijken, en zelfs kindhuwelijken, zijn 
soms ook vandaag de dag nog een trieste realiteit in 
ons land.

Dit is strafbaar, en het dwingen van jonge meisjes 
tot het consumeren van het huwelijk staat gelijk met 
verkrachting. Veel uitgehuwelijkte meisjes verdwijnen 
van de radar. Ze krijgen geen verdere opleiding en zijn 
vaak slachtoffer van partnergeweld en/of van intrafa-
miliaal geweld. Vorig jaar heeft het IGVM een brochure 
uitgebracht voor alle professionals die te maken krijgen 
met gedwongen huwelijken. Deze brochure moet ervoor 
zorgen dat potentiële of daadwerkelijke slachtoffers van 
een gedwongen of kindhuwelijk herkend en geholpen 
worden.

Ik wil deze brochure beter onder de aandacht brengen 
en verspreiden onder leerkrachten en andere professi-
onals. Bovendien zal ik samen met een aantal profes-
sionals die rond het thema werken samenzitten om na 
te gaan welke bijkomende maatregelen we nog kunnen 
nemen om dergelijke praktijken in te dijken. Zo werk ik 
onder andere aan een checklist voor ambtenaren van 
de burgerlijke stand.

Eergerelateerd geweld

Ook eergerelateerd geweld is een verborgen pro-
bleem door het familiale karakter ervan. Gelet op de 
complexiteit ervan, en de verwevenheid van lokale ge-
meenschappen, is de strijd tegen dit soort van geweld 
niet eenvoudig.

In de loop van volgend jaar wil ik verschillende be-
staande en lokale initiatieven bundelen om een lijst van 
good practices op te stellen. Overleg moet ervoor zorgen 
dat de aanbevelingen ook in de praktijk geïmplemen-
teerd worden. Zo wil ik magistraten en politieagenten 

mutilation génitale féminine n’est pas une violation du 
secret professionnel. Les médecins ont donc un droit à la 
parole, un droit qu’ils n’utilisent pas suffisamment. Celui 
qui se tait “parce qu’il est de toute façon trop tard” met 
peut-être une sœur cadette en danger. C’est pourquoi, 
je travaille à l’élaboration d’un code de signalement pour 
les médecins, un guide qui clarifi erait la législation, avec, 
en cas de doute, un plan par étapes. En novembre, je 
me concerterai avec l’Ordre des médecins à ce sujet.

Enfi n, début de l’année prochaine, j’organiserai une 
concertation avec les groupes de population concernés. 
Ceux qui, eux-mêmes, ont été victimes de ces pratiques 
doivent savoir voir qu’ils peuvent contribuer à y mettre 
fi n et éviter cette souffrance à leurs enfants.

Mariages forcés

Les mariages forcés, même les mariages d’enfants, 
sont, parfois, encore aujourd’hui, une triste réalité dans 
notre pays.

C’est punissable et forcer les jeunes fi lles à consom-
mer le mariage équivaut à un viol. Beaucoup de jeunes 
fi lles mariées de force disparaissent du radar. Elles ne 
vont plus à l’école et sont souvent victimes de violence 
conjugale et/ou de violence intrafamiliale. L’année pas-
sée, l’IEFH a édité une brochure destinée à tous les 
professionnels qui sont en contact avec le phénomène 
des mariages forcés. Cette brochure doit aider à recon-
naître et aider les victimes potentielles ou avérées d’un 
mariage forcé ou d’un mariage d’enfant.

Je veux attirer davantage l’attention sur cette bro-
chure et la diffuser parmi les enseignants et les autres 
professionnels. En outre, je me concerterai avec une 
série de professionnels qui travaillent dans ce domaine 
afi n de déterminer les mesures complémentaires à 
prendre pour lutter contre de telles pratiques. Ainsi, je 
travaille notamment à l’élaboration d’une check-list pour 
les officiers de l’état civil.

Crimes d’honneur

Etant donné leur caractère  familial, les crimes 
d’honneur sont également un phénomène caché. Vu la 
complexité de cette problématique et l’entremêlement 
des communautés locales, la lutte contre ce type de 
violence n’est pas évidente à mener.

Au cours de l’année prochaine, je souhaite réunir 
plusieurs initiatives actuelles et locales afi n de rédiger 
une liste de bonnes pratiques. La concertation doit 
permettre que les recommandations soient également 
mises en pratique. Ainsi, j ’entends sensibiliser les 
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sensibiliseren en beter opleiden. Op die manier kunnen 
zij beter reageren wanneer er eergerelateerd geweld 
gepleegd wordt. In november organiseer ik daarom, in 
samenwerking met de vzw Intact, de politiescholen en 
het Instituut voor Gerechtelijke Opleiding, 4 studiedagen 
rond de aanpak van eergerelateerd geweld, genitale 
verminking en gedwongen huwelijken.

De strijd tegen seksueel geweld

Of het om ongewenste aanrakingen gaat, dan wel 
over effectieve aanranding: elke vorm van seksueel 
geweld is ontoelaatbaar. Ik zet de strijd ertegen onver-
moeid voort.

Seks zonder toestemming is onaanvaardbaar

In mijn Beleidsverklaring kondigde ik aan in te zetten 
op sensibilisering in de strijd tegen seksueel geweld en 
ongewenst seksueel gedrag vooral via een campagne 
naar studenten. Na een oproep aan studenten van alle 
universiteiten, hogescholen en studentenverenigingen 
zijn er door hen heel wat campagnevoorstellen uitge-
werkt. Studenten zijn uiteindelijk zelf het best geplaatst 
om dit probleem te situeren en te bestrijden. We zien 
ook dat studenten disproportioneel vaker het slachtoffer 
zijn in verhouding tot de rest van de bevolking. Samen 
met hen wil ik dan ook de strijd aangaan.

Het viel me op dat bijna alle uitwerkte campagnevoor-
stellen focussen op ongewenste aanrakingen. Zowat 
elke student kent iemand of kwam zelf in aanraking 
met seksueel geweld. Zowel bij mannen als bij vrouwen 
was dit het geval. Er moet dus dringend actie worden 
ondernomen. Een professionele jury koos 3 winnaars 
uit waarna ik heb beslist om de twee beste campagnes 
te combineren met de bedoeling deze dit academiejaar 
in alle studentensteden te lanceren.

Aandacht voor dit ongewenst grensoverschrijdend 
gedrag is broodnodig. Dit bleek des te meer uit het 
wansmakelijk bericht op de “alles voor mannen”-website 
Clint die tips gaf om vrouwen te “hyena-en”. Een ludieke 
bijdrage volgens de redactie maar voor mij gaat het om 
“harmful news” en seksuele intimidatie waarbij onder 
het mom van “humor” vrouwen geobjectiveerd worden.

magistrats et les agents de police et veiller à ce qu’ils 
soient mieux formés. De cette manière, ils seront en 
mesure de mieux réagir face aux crimes d’honneur. 
C’est pourquoi, en novembre, j’organise, en collabora-
tion avec l’ASBL Intact, les écoles de police et l’Institut 
de formation judiciaire, quatre journées d’étude sur les 
crimes d’honneur, les mutilations génitales féminines 
et les mariages forcés.

La lutte contre la violence sexuelle

Qu’il s ’agisse d ’attouchements ou d ’agression 
effective: toutes les formes de violence sexuelle sont 
inadmissibles. Je poursuis sans relâche la lutte contre 
ce phénomène.

Le sexe non consentant est inacceptable

Dans ma Déclaration de politique, j’annonçais que 
j’investissais dans la sensibilisation vis-à-vis de la lutte 
contre la violence sexuelle et le harcèlement sexuel, 
principalement par le biais d’une campagne s’adressant 
aux étudiants. Après un appel adressé aux étudiants 
de toutes les universités, hautes écoles et associations 
estudiantines, nous avons reçu de nombreuses proposi-
tions de campagne. En défi nitive, ce sont les étudiants 
qui sont les mieux placés pour identifi er et combattre 
ce problème. Nous voyons également que, proportion-
nellement, les étudiants sont bien plus souvent victimes 
de ce phénomène que le reste de la population. Je veux 
donc me battre à leurs côtés.

Cela m’a frappée que presque toutes les propositions 
de campagne se soient concentrées sur les attouche-
ments. Pratiquement tous les étudiants connaissent 
quelqu’un, parfois eux-mêmes, ayant fait l ’objet de 
violence sexuelle. Ce fut le cas tant chez les hommes 
que chez les femmes. Il est donc urgent de prendre des 
mesures. Un jury professionnel a choisi trois lauréats. 
Ensuite, j’ai décidé de combiner les deux meilleures 
campagnes dans l ’objectif delancer celle-ci dans 
toutes les villes estudiantines au cours de cette année 
académique.

Il est capital d’accorder toute notre attention à ce 
phénomène inacceptable. On le comprend d’autant plus 
quand on constate des messages de très mauvais goût 
comme celui du site Internet Clint “Alles voor mannen” 
qui donne des conseils pour “chopper” des femmes. Une 
contribution ludique selon la rédaction, mais, selon moi, 
il s’agit d’une actualité bien malheureuse qui illustre une 
intimidation où, par sens de l’“humour”, on objectivise 
les femmes.
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Onderzoek naar seksueel geweld

In juli 2017 lanceerde ik, via het onderzoekspro-
gramma BRAIN-be van de POD Wetenschapsbeleid, 
een uitgebreid en langlopend “dark number”-onderzoek 
naar seksueel geweld. Het is de eerste maal dat een 
dergelijke grondige prevalentiestudie rond seksueel 
geweld in België wordt gehouden. Even vernieuwend is 
dat deze studie aandacht heeft voor vrouwen én man-
nen, en ook kijkt naar kwetsbare groepen zoals LGBTI 
(en zeker de “T” zijn een kwetsbare groep) en personen 
met een migratieachtergrond.

Omdat we weten dat slechts 10 % van de slachtoffers 
van seksueel geweld aangifte doet, zal het onderzoek 
ook uitgebreid ingaan op de oorzaken van deze lage 
aangiftegraad. We zullen daaruit conclusies trekken en 
het beleid aanpassen. Het onderzoek zal 4 jaar in beslag 
nemen en wordt dus het meest uitgebreide onderzoek 
ooit naar seksueel geweld in België.

De multidisciplinaire aanpak: de Zorgcentra na 
Seksueel Geweld

Nog dit jaar start ik met “Zorgcentra na Seksueel Ge-
weld”. Deze opvangcentra bieden een multidisciplinaire 
opvang van slachtoffers na seksueel geweld. Speciaal 
geschoolde politieagenten en ziekenhuismedewer-
kers zullen de slachtoffers bijstaan. Dit omvat onder 
meer psychologische begeleiding, niet alleen van de 
slachtoffers maar ook van hun nabije omgeving, zodat 
secundaire victimisatie en trauma’s worden vermeden, 
en het herstel wordt bespoedigd.

Het gaat om een nieuwe aanpak in België. Daarom 
wordt gestart met 3 pilootprojecten – te Gent, Brussel 
en Luik – door middel van een samenwerking van zie-
kenhuizen, politie en parket. De projecten zullen eerst 
een jaar proefdraaien, met een tussentijdse evaluatie 
elke 3 maanden, om bij te sturen waar nodig. Tegelij-
kertijd worden de centra wetenschappelijk opgevolgd. 
Afhankelijk van de uitkomst van deze evaluaties wordt 
bekeken of, al dan niet op een gefaseerde manier, een 
landelijke uitrol wenselijk is.

Extra aandacht voor personen met een handicap

Gezien mijn dubbele bevoegdheid als staatssecre-
taris voor Gelijke kansen en voor Personen met een 
handicap, wil ik mij des te meer inzetten om ook deze 
kwetsbare groep te beschermen en beter op te vangen 

Étude sur la violence sexuelle

En juillet 2017, j’ai lancé, par l’intermédiaire du pro-
gramme d’étude BRAIN-be du SPP Politique scienti-
fi que, une grande étude “dark number” de longue durée 
sur la violence sexuelle. C’est la première fois qu’une 
étude de prévalence d’une telle ampleur est menée sur 
la violence sexuelle en Belgique. Pour la première fois 
également, cette étude attire l’attention sur les femmes 
et les hommes et envisage également les groupes 
vulnérables comme les LGBTI (les “T” sont à ce titre 
particulièrement exposés) et les personnes issues de 
la migration.

Etant donné qu’à peine dix pour cent des victimes 
de violence sexuelle font une déposition, l’étude portera 
également sur les raisons permettant d’expliquer un 
taux de déposition si faible. Nous en tirerons des conclu-
sions et, sur cette base, adapterons notre politique. 
L’étude s’effectuera sur quatre ans et constituera donc 
le travail le plus détaillé jamais réalisé sur la violence 
sexuelle en Belgique.

L’approche multidisciplinaire: les Centres de 
prise en charge des violences sexuelles

Avant la fi n de l’année, je lancerai les “Centres de 
prise en charge des violences sexuelles”. Ces centres 
offrent un accueil multidisciplinaire des victimes de vio-
lences sexuelles. Des collaborateurs hospitaliers et des 
agents de police spécialement formés accompagneront 
les victimes. Cela implique notamment un accompagne-
ment psychologique, pas uniquement des victimes, mais 
également de leur entourage proche, afi n de réduire la 
victimisation secondaire et les traumatismes et d’accé-
lérer la rémission.

Il s ’agit d ’une nouvelle approche en Belgique. 
Nous commençons avec trois projets pilotes (à Gand, 
Bruxelles et Liège) en nous basant sur une collaboration 
entre les hôpitaux, la police et le parquet. Les projets 
resteront dans une phase de test pendant un an avec 
une évaluation intermédiaire tous les trois mois afi n de 
permettre les rectifi cations là où cela s’avère néces-
saire. Concomitamment, les centres feront l’objet d’un 
suivi scientifi que. En fonction du résultat de ces évalua-
tions, nous déterminerons si un déploiement national 
par phases est souhaitable.

Attention particulière pour les personnes tou-
chée s par un handicap

Vu ma compétence double en tant que secrétaire 
d’État pour l’égalité des chances et pour les personnes 
handicapées, je souhaite investir d’autant plus dans la 
protection de ce groupe vulnérable et lui fournir un ac-
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indien zij slachtoffer worden van seksueel geweld. Uit 
de eerste resultaten van een recent onderzoek van het 
Vlaamse Gelijkekansenbeleid blijkt immers dat deze 
groep bijzonder kwetsbaar is voor dergelijk misbruik. 
Daarom werd er in de opleidingen voor het personeel 
van de Zorgcentra na Seksueel Geweld (ZSG), zowel 
voor het ziekenhuispersoneel als de zedeninspecteurs, 
telkens een module voorzien rond de opvolging van 
seksueel geweld bij personen met een handicap, met 
extra aandacht voor personen met een verstandelijke 
beperking.

Bovendien heb ik op 20  oktober hieromtrent een 
opleidingsdag georganiseerd voor de gespecialiseerde 
politieverhoorders van het TAM-netwerk (Techniek van 
het Audiovisueel verhoor van Minderjarigen) van de drie 
politiezones die meedraaien in het project Zorgcentra 
na Seksueel Geweld. Een gewoon verhoor verloopt bij 
mensen met een verstandelijke handicap immers niet 
altijd even vlot. Daarom zullen net die gespecialiseerde 
verhoorders, die tot nu toe vooral minderjarigen van 
zedenfeiten verhoorden, ook ingezet worden om meer-
derjarigen met een verstandelijke beperking te verhoren. 
Daarnaast zal een checklist verspreid worden, aan alle 
politieverhoorders van het TAM-netwerk, om een betere 
inschatting te kunnen maken van de verstandelijke ver-
mogens van een minderjarige met een verstandelijke 
beperking. In het najaar van 2018 wil ik deze studiedag 
uitbreiden naar het hele TAM-netwerk.

Zedendelinquenten

Seksueel geweld is zelden een losstaand feit. Ze-
dendelinquenten plegen vaak meermaals en vaak 
gelijkaardige feiten. Risicotaxatie speelt een cruciale 
rol bij het bepalen van de strafmaat. Helaas bestaat er 
vandaag een wildgroei aan risicotaxatie-instrumenten 
en ontbreken er duidelijke richtlijnen.

Op basis van het onderzoek dat de dienst Gedrags-
wetenschappen van de Federale Politie uitvoerde naar 
risicotaxatie bij seksuele delinquenten, wil ik in de loop 
van 2018 een heldere website opmaken met duidelijke 
informatie. Daarnaast wil ik het parket ondersteunen 
met deskundigen die een inschatting kunnen maken van 
de kansen op herval. Op deze manier kan het risico op 
recidive meegenomen worden in de bepaling van een 
geschikte straf. In dit kader worden trouwens goede 
praktijken en informatie uitgewisseld met Nederland en 
het Verenigd Koninkrijk.

cueil de meilleure qualité que celui mis à leur disposition 
actuellement. En effet, il ressort des premiers résultats 
d’une étude récente menée la politique fl amande de 
l’égalité des chances que ce groupe est particulièrement 
vulnérable face à de tels abus. C’est pourquoi, les for-
mations destinées au personnel des Centres de prise 
en charge des violences sexuelles (CPVS), tant pour 
le personnel hospitalier que pour les inspecteurs des 
mœurs, ont systématiquement intégré un module sur 
le suivi de la violence sexuelle touchant les personnes 
handicapées, avec une attention particulière pour les 
personnes présentant un retard mental.

En outre, le 20  octobre, j’ai organisé une journée 
de formation à ce sujet pour les policiers spécialisés 
chargés des auditions du réseau TAM (technique 
d’audition de mineurs) des trois zones de police qui 
participent au projet Centres de prise en charge des 
violences sexuelles. En effet, il n’est pas possible de 
procéder à une audition aussi fl uide avec les personnes 
présentant un handicap mental. C’est pourquoi, ces 
intervenants spécialisés chargés de l ’audition, qui 
recevaient jusqu’à présent, principalement, des mineurs 
pour des faits de mœurs, seront affectés à l’audition 
des adultes présentant un retard mental. En outre, une 
check-list sera remise à tous les policiers chargés des 
auditions du réseau TAM afi n de leur permettre d’établir 
une meilleure évaluation des capacités mentales d’un 
mineur présentant un handicap mental. À l’automne 
2018, je souhaite étendre cette journée d’étude à tout 
le réseau TAM.

Délinquants sexuels

La violence sexuelle est rarement un fait isolé. Les 
délinquants sexuels commettent souvent plusieurs faits 
de ce type. L’évaluation des risques joue un rôle crucial 
dans la détermination du degré de la peine. Malheu-
reusement, aujourd’hui, on voit apparaître une kyrielle 
d’outils d’évaluation des risques et des directives claires 
font défaut.

Sur la base de l ’étude que le service Sciences 
du comportement de la police fédérale a menée au 
sujet de l’évaluation des risques chez les délinquants 
sexuels, je souhaite également, dans le courant de 
2018, créer un site Internet contenant des informations 
claires. Ensuite, je souhaite soutenir le parquet à l’aide 
d’experts capables d’établir une évaluation des risques 
de récidive. De cette manière, ce risque peut être pris 
en compte dans la détermination de la peine adaptée. 
D’ailleurs, dans ce cadre, nous échangeons des bonnes 
pratiques et des informations avec les Pays-Bas et le 
Royaume-Uni.
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Straatintimidatie hoort niet thuis in onze samen-
leving

De aanpak van straatintimidatie in de steden moet 
verbeteren. Deze op het eerste gezicht veeleer onschul-
dige feiten vormen de eerste stap naar gendergerela-
teerd geweld. Iedereen moet zonder schrik kunnen gaan 
en staan waar ze willen, zonder daarvoor hun kledij, 
gedrag of route te moeten aanpassen. Daarom werk ik 
aan een campagne om mensen bewust te maken over 
verschillende vormen van intimidatie. Ik organiseer ook 
in het voorjaar van 2018 een studiedag rond seksuele 
straatintimidatie en “sexual hate speech” voor politie en 
magistratuur, zodat zij ook beter geïnformeerd zijn om 
deze problematiek aan te pakken.

De strijd tegen partnergeweld

Een lokale aanpak

De strijd tegen partnergeweld is een complex pro-
bleem.

De hulpverlening tegen partnergeweld is nog te ver-
snipperd, en complexe situaties vergen een specifi eke 
multidisciplinaire aanpak. Om dit aan te pakken loopt er 
in Antwerpen een proefproject (Family Justice Center). 
Daar zijn de verschillende diensten tegen intrafamiliaal 
geweld gevestigd op één plek. De kern van het con-
cept is een fysieke locatie waar slachtoffers – mannen, 
vrouwen en kinderen – terechtkunnen, en waar er een 
aanbod bestaat van verschillende hulp- en andere dien-
sten. Zo kan geweld in het gezin gestopt worden voor 
het verder escaleert. Inmiddels werd er ook een Family 
Justice Center geopend in Mechelen, en in Hasselt en 
Genk zal er binnenkort eveneens een Center opengaan. 
Ook Leuven, Vilvoorde, Oostende, Namen, Gent, Ou-
denaarde en Dendermonde werken aan de oprichting 
van multidisciplinaire centra.

Ik voorzie fi nanciering voor de voorbereiding en op-
richting van deze Family Justice Centers. Op Europees 
niveau wil ik onze good practices uitdragen naar de rest 
van Europa. Zo organiseer ik op 1 december 2017, in 
samenwerking met de European Family Justice Alliance 
en de Europese Commissie, een Europese conferentie. 
Daarop zal ik toelichten hoe we deze multidisciplinaire 
aanpak in de praktijk brengen via de centra.

Daders partnergeweld

Daders van partnergeweld moeten goed opgevolgd 
worden, anders lopen zij het risico te hervallen in het-
zelfde soort gewelddadig gedrag.

L’intimidation de rue n’a rien à faire dans notre  
société

Nous devons améliorer l’approche en matière d’inti-
midation de rue présente dans les villes. Ces faits, à pre-
mière vue plutôt innocents, sont, en réalité, la première 
étape vers la violence liée au genre. Tout le monde doit 
pouvoir se rendre et se trouver où bon lui semble sans 
devoir modifi er sa tenue vestimentaire, son comporte-
ment ou son itinéraire. C’est pourquoi, je travaille sur une 
campagne de sensibilisation sur les différentes formes 
d’intimidation. En automne 2018, j’organiserai égale-
ment une journée d’étude sur l’intimidation sexuelle 
en rue et un “sexual hate speech” pour la police et la 
magistrature pour que ces intervenants soient mieux 
informés pour l’approche de cette problématique.

La lutte contre la violence entre partenaires

Une approche locale

La lutte contre la violence entre partenaires est un 
problème complexe.

Les possibilités d’aide aux victimes sont encore trop 
cloisonnées et les situations complexes demandent une 
approche multidisciplinaire spécifi que. Pour y remédier, 
un projet pilote est en cours à Anvers (Family Justice 
Center). Les différents services contre la violence intra-
familiale y sont rassemblés en un seul endroit. L’idée 
principale de ce concept réside en un endroit physique 
où les victimes (hommes, femmes et enfants) peuvent se 
rendre et trouver une offre de services d’aide et d’autres 
services. Ainsi, nous pouvons interrompre les cas de 
violence familiale avant qu’ils s’aggravent davantage. 
Par la suite, un Family Justice Center a également ouvert 
ses portes à Malines et ce sera bientôt le cas pour Has-
selt et Gand également. Louvain, Vilvorde, Ostende, 
Namur, Gand, Audenarde et Termonde planchent 
également sur la création de centres multidisciplinaires.

Je prévois un fi nancement pour la préparation et la 
création de ces Family Justice Centers. Au niveau euro-
péen, je souhaite également transmettre nos bonnes 
pratiques au reste de l’Europe. Le 1er décembre 2017, 
j’organise donc une conférence européenne en colla-
boration avec l’European Family Justice Alliance et la 
Commission européenne. J’y expliquerai la façon dont 
nous mettons en pratique cette approche multidiscipli-
naire dans les centres.

Auteurs de violence entre partenaires

Nous devons également suivre de près les auteurs 
de violence entre partenaires, faute de quoi, ils courent 
le risque de récidiver.
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Daarom heeft het Leuvens Instituut voor Criminologie, 
in opdracht van het IGVM, een onderzoek met betrek-
king tot de behandeling van daders van partnergeweld 
in België uitgevoerd. Hieruit volgde een oplijsting 
van alle behandelingsprogramma’s voor daders van 
partnergeweld in België. Om dit te vereenvoudigen en 
effectiever te kunnen organiseren, plan ik een overleg 
met de deelstaten over de resultaten.

Melden van partnergeweld

Net zoals bij vrouwelijke genitale verminking is ook 
bij partnergeweld een belangrijke detectierol weggelegd 
voor artsen.

Om dit te optimaliseren, werk ik in navolging van de 
meldcode rond vrouwelijke genitale verminking even-
eens aan een meldcode rond partner- en seksueel 
geweld. Hiervoor werd reeds overleg gepleegd met 
een aantal beroepsverenigingen. Ik hoop in de loop van 
volgend jaar deze meldcode te lanceren.

Stalking

Jaarlijks registreert de politie tot 20 000  oproepen 
voor stalking. We zien hierbij dat de meeste daders 
ex-partners zijn die een breuk niet kunnen verwerken. 
In extreme gevallen kan dit zelfs fataal eindigen. Een 
drievoudige moord deze zomer herinnerde ons aan 
deze trieste realiteit.

Ik ben ervan overtuigd dat een betere aanpak kan 
helpen om erger te voorkomen.

Daarom werk ik aan een “stalkingsapp” met alarm-
knop. Bij een druk op de alarmknop wordt een alarm-
signaal gestuurd naar de hulpcentrales die prioritair een 
patrouille zullen sturen naar het slachtoffer. Daarbij wordt 
een geluidsopname gemaakt en wordt de locatie van 
het slachtoffer doorgegeven. Uiteraard zal niet iedereen 
zomaar beroep kunnen doen op deze dienstverlening. 
Door middel van een risicoanalyse zal een multidisci-
plinair team enkel in het geval van levensbedreigende 
stalking de app installeren.

Tegelijk worden er opleidingen voorzien voor de dien-
sten die betrokken worden. Een sterke omkadering van 
slachtoffers en daders vormt het sluitstuk van deze aan-
pak. Niet alleen de gevolgen van het probleem moeten 
aangepakt worden, ook de oorzaken. Het uiteindelijke 
doel van de stalkingsapp is dus niet enkel om levens te 
redden, maar ook om het veiligheidsgevoel van slacht-
offers te verbeteren.

C’est pourquoi, l’Institut de Criminologie de Louvain, 
sur demande de l’IEFH, a mené une étude relative 
à la prise en charge des auteurs de violence entre 
partenaires. Cette étude a établi une liste de tous les 
programmes de prise en charge auxquels sont soumis 
les auteurs en Belgique. Pour aboutir à une organisation 
plus simple et plus efficace, je prévois une concertation 
sur les résultats avec les entités fédérées.

Signalement de cas de violence entre partenaires

A l’image des cas de mutilations génitales féminines, 
les médecins ont un rôle de détection important pour 
les cas de violence conjugale.

Pour optimaliser ce rôle, je travaille, tout comme 
pour les mutilations génitales féminines, à un code de 
signalement de la violence entre partenaires et sexuelle. 
Pour ce faire, nous nous sommes déjà concertés avec 
plusieurs associations professionnelles. J’espère lancer 
ce code de signalement dans le courant de l’année 
prochaine.

Harcèlement

Tous les ans, la police enregistre jusqu ‘à vingt mille 
appels pour harcèlement. Nous voyons ici que la plupart 
des auteurs sont des anciens partenaires qui ne par-
viennent pas à surmonter la séparation. Dans certains 
cas extrêmes, l’issue peut même être fatale. Un triple 
meurtre commis cet été nous rappelle cette triste réalité.

Je suis convaincue qu’une meilleure approche peut 
aider à éviter le pire.

Je travaille donc sur une “application harcèlement” 
avec un bouton d’alarme. Une pression sur le bouton 
d’alarme suffit à envoyer un signal d’alarme vers les 
centrales de secours qui donneront la priorité à cet appel 
et enverront une patrouille. En outre, l’application effec-
tuera un enregistrement son et transmettra l’endroit où 
se trouve la victime. Bien sûr, tout le monde ne pourra 
pas sur simple demande bénéfi cier de ce service. Par 
le biais d’une analyse des risques, une équipe multi-
disciplinaire déterminera si le cas implique un risque de 
mort et, le cas échéant, installera l’application.

Par ailleurs, nous prévoyons des formations pour 
les services impliqués. La clef de notre approche 
réside dans un encadrement solide des victimes et des 
auteurs. Nous ne devons pas uniquement traiter les 
conséquences de cette problématique, mais également 
les causes. L’objectif fi nal de l’application harcèlement 
n’est donc pas uniquement de sauver des vies, mais 
également d’augmenter le sentiment de sécurité des 
victimes.
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Het Nationaal Actieplan (NAP) “Vrouwen, Vrede 
en Veiligheid”

Resolutie 1325 van de Verenigde Naties en de opvol-
gresoluties zijn belangrijke internationale instrumenten 
om de bescherming van vrouwen in gewapende confl ic-
ten te verbeteren en om de deelname van vrouwen aan 
confl ictpreventie, confl ictoplossing en vredesopbouw te 
bevorderen. In juli 2017 werd het derde Nationaal Actie-
plan (NAP), met looptijd 2017-2021, over de uitvoering 
van deze resoluties voorgesteld en doorgestuurd naar 
het Parlement.

Als staatssecretaris verzorg ik de beleidscoördinatie. 
Zo zal ik de informatie die bij de betrokken departemen-
ten verzameld wordt inzake de uitvoering van actieplan 
bundelen en overmaken aan het Parlement. Daarnaast 
werk ik ook aan de uitvoering van de engagementen die 
ik in dit actieplan ben aangegaan. Ik zal de betrokken 
ministers en hun administraties ondersteunen, expertise 
rond gender ter beschikking stellen, en verdere sensibi-
lisering en informatieverspreiding voorzien.

Diversiteit op het werk

Diversiteit op het werk loont.

Vele studies hebben reeds aangetoond dat diversiteit 
op het werk een meerwaarde is voor het bedrijf. Naast 
het feit dat een divers samengesteld bedrijf een weer-
spiegeling van onze maatschappij is, zorgt een divers 
samengesteld personeelsbestand voor een brede pool 
van kennis, innovatie, competenties en levenservaring. 
Dit zorgt op zijn beurt weer voor creativiteit, innovatieve 
oplossingen en loyaliteit.

Inzetten op diversiteit op het werk blijft dan ook een 
absolute prioriteit voor mij. Hierbij wil ik verdergaan op 
de weg die ik ben ingeslagen. Voor gelijke kansen zet 
ik in op het actieplan Gender & Werk en daarnaast op 
de hervorming van de thematische verloven.

Het Federaal Actieplan “Gender & Werk”

Genderongelijkheden op de arbeidsmarkt hebben 
meerdere met elkaar gerelateerde oorzaken: de loon-
kloof, de moeilijke combinatie van werk en privéleven, 
de ongelijke verdeling van de huishoudelijke taken, on-
vrijwillig deeltijds werk, de ondervertegenwoordiging van 
vrouwen in de besluitvorming, seksistische stereotypen, 
verschillende studiekeuze van meisjes en jongens…

Le Plan d’action national (PAN) “Femmes, Paix 
et Sécurité”

La Résolution 1325 de l’ONU et les résolutions de 
suivi sont des outils internationaux importants dans 
l’amélioration de la protection des femmes en cas de 
confl its armés et la participation des femmes dans 
la prévention et la résolution des confl its et dans la 
construction de la paix. En juillet 2017, le troisième 
Plan d’action national (PAN) sur l’application de ces 
résolutions, qui s’étale sur la période 2017 à 2021, a 
été présenté et communiqué au parlement.

En tant que secrétaire d’État, je me charge de la 
coordination de cette politique. Ainsi, je réunirai les infor-
mations obtenues auprès des départements impliqués 
dans l’exécution du plan d’action et les transmettrai au 
parlement. Ensuite, je travaille également à l’exécution 
dans la pratique des engagements que j’ai pris au sein 
de ce plan d’action. Je soutiendrai les ministres impli-
qués et leurs administrations, mettrai à disposition une 
expertise sur le genre et prévoirai davantage d’actions 
de sensibilisation et d’information en la matière.

La diversité au travail

La diversité est un atout pour le monde du travail.

De nombreuses études ont déjà démontré la plus-
value de la diversité pour l’entreprise. D’abord, cette 
diversité permet de refl éter la diversité de la société, 
mais aussi elle permet de réunir des profi ls qui offrent 
un large spectre de connaissances, de possibilités 
d’innovations, de compétences et d’expériences. Ce 
qui génère de la créativité, des solutions novatrices et 
de la loyauté.

Miser sur la diversité au travail reste donc, pour moi, 
une priorité absolue. Dans ce cadre, je veux poursuivre 
dans la voie dans laquelle je me suis lancée. En ce 
qui concerne l’égalité des chances, je mise sur le plan 
d’action Genre et Emploi et, ensuite, sur la réforme des 
congés thématiques.

Le Plan d’action fédéral “Genre et Emploi”

Les inégalités de genre sur le marché du travail 
découlent de plusieurs causes reliées entre elles: l’écart 
salarial, la difficile conciliation du travail et de la vie 
privée, la répartition inégale des tâches ménagères, le 
travail à temps partiel pour des travailleurs qui souhai-
teraient travailler à temps plein, la sous-représentation 
des femmes dans la prise de décision, les stéréotypes 
sexistes, les différences de choix d’étude entre les 
jeunes fi lles et les jeunes hommes, etc.
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Om de gelijkheid van vrouwen en mannen op de 
werkvloer én de strijd tegen de genderongelijkheden 
te verbeteren, is het noodzakelijk om transversaal te 
werken. Dit vraagt een sterk engagement van de vol-
ledige Regering.

Ik wil met het eerste Federaal Actieplan “Gender & 
Werk” op een efficiënte manier de strijd tegen de gen-
derongelijkheden op de arbeidsmarkt aanbinden. Het 
actieplan heeft tot doel om de genderongelijkheid op 
de arbeidsmarkt te verminderen en om tot een even-
wicht van mannen en vrouwen op de arbeidsmarkt te 
komen door te werken rond verschillende strategische 
doelstellingen:

— het vergemakkelijken van de combinatie van arbeid 
en privéleven voor vrouwen en mannen;

— het bestrijden van genderdiscriminatie op de ar-
beidsmarkt, en een betere bescherming van de zwan-
gerschap, het moederschap en het ouderschap;

— het wegwerken van de loonkloof en deconstructie 
van genderstereotypen op de arbeidsmarkt;

— het versterken van gelijke vertegenwoordiging in 
de economische besluitvorming.

Eind 2016 werden enkele actoren uit het maatschap-
pelijk middenveld en de academische wereld schriftelijk 
geconsulteerd. Hun voorstellen werden verzameld en 
vormen de basis van het actieplan dat ik momenteel 
aan het opstellen ben samen met mijn collega-minister 
bevoegd voor Werk en mijn andere collega’s, het maat-
schappelijk middenveld en de academische wereld.

Ik wil dit actieplan begin 2018 aan de Ministerraad 
voorleggen.

De hervorming van de thematische verloven

De thematische verloven zijn historisch gegroeid met 
verschillende doelgroepen, doelstellingen, voorwaarden 
en uitkeringsbedragen. Dit zorgt voor een onoverzichte-
lijk kluwen van regelgeving waarbij de aanvrager veelal 
het overzicht verliest van de verschillende mogelijk-
heden door de complexiteit van het systeem en de te 
nemen stappen.

Deze diverse verlofstelsels beantwoorden daarnaast 
ook niet altijd aan de huidige maatschappelijke realiteit. 
De verloven moeten bijdragen tot een evenwichtige 
opname van zorgtaken door mannen en vrouwen. 
Ouderschapsverlof zou ook fl exibel moeten zijn zodat 
gescheiden ouders dit verlof kunnen opnemen op de 
momenten dat de kinderen bij hen zijn. Zo is bijvoorbeeld 
ouderschapsverlof dat in één aaneengesloten maand 

Pour améliorer l’égalité des femmes et des hommes 
au travail et lutter contre les inégalités de genre, il est 
nécessaire d’appliquer une approche transversale. 
Cela demande un engagement fort de la part de tout 
le gouvernement.

Avec le premier Plan d’action fédéral “Genre et 
Emploi”, j’entends livrer un combat acharné contre les 
inégalités de genre sur le marché du travail. Le plan 
d’action a pour objectif de réduire les inégalités liées 
au genre sur le marché du travail et d’y atteindre un 
équilibre entre hommes et femmes, en travaillant autour 
de différents objectifs stratégiques:

— l’amélioration de l’équilibre vie professionnelle-vie 
privée des hommes et des femmes;

— la lutte contre les discriminations liées au sexe sur 
le marché du travail et une meilleure protection de la 
grossesse, la maternité et la parentalité;

— l’élimination de l’écart salarial et la déconstruction 
des stéréotypes liés au genre sur le marché du travail;

— le renforcement de l’équilibre entre hommes et 
femmes dans la prise de décision économique

Fin 2016, un certain nombre d’acteurs de terrain et du 
monde académique, ont été consultés par écrit. Leurs 
propositions ont été rassemblées et constituent la base 
du plan d’action que je suis en train de rédiger avec mon 
collègue ministre de l’Emploi et mes autres collègues, 
les acteurs de terrain et le monde académique.

Je souhaite présenter ce plan d’action au Conseil 
des ministres au début 2018.

La réforme des congés thématiques

Les congés thématiques se sont chacun développés 
historiquement avec des objectifs, des conditions, des 
interventions fi nancières et des groupes cibles diffé-
rents. Cela a conduit à l’apparition d’un imbroglio de 
réglementation. Ainsi, le demandeur perd souvent la 
vue d’ensemble des différentes possibilités en raison 
de la complexité du système et des étapes à suivre.

Par ailleurs, ces différents systèmes de congé ne 
répondent pas toujours à la réalité sociale actuelle. 
Les congés doivent contribuer à une répartition plus 
équilibrée dans la prise en charge des tâches de soin 
par les femmes et les hommes. Le congé de parental 
devrait également être plus fl exible que pour que les 
parents séparés puissent le prendre aux moments où 
les enfants sont chez eux. Ainsi, par exemple, le congé 
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moet worden opgenomen terwijl je slechts twee aaneen-
gesloten weken je kinderen hebt, compleet overbodig.

Samen met mijn collega-minister bevoegd voor Werk 
wil ik dit vereenvoudigen in 2018.

Tewerkstelling allochtone vrouwen

Uit de Socio-Economische Monitoring van 2015 
blijkt dat het verschil in werkgelegenheidsgraad tussen 
mannen en vrouwen 6 % is. Wanneer we het verschil 
bekijken in werkgelegenheidsgraad tussen mannen en 
vrouwen van buitenlandse origine blijkt dit 10 %.

Ook al zijn de verschillen tussen mannen en vrou-
wen sinds 2008 lichtjes aan het dalen, een vrouw van 
allochtone afkomst wordt nog steeds harder getroffen 
dan een vrouw van Belgische origine.

Ik kijk uit naar de publicatie van het nieuwe rapport 
van de Socio-Economische Monitoring 2017 om deze 
cijfers verder te analyseren. Samen met het betrokken 
middenveld en met mijn bevoegde collega-minister van 
Werk wil ik kijken hoe we deze ongelijkheid versneld 
kunnen wegwerken.

Antiracisme- en diversiteitsbeleid

De evaluatie van de antidiscriminatiewetgeving

Hoewel het eerste evaluatieverslag – een wettelijke 
verplichting – van de federale antidiscriminatiewetten 
al in 2012 werd verwacht, is het eerste verslag van de 
“Evaluatiecommissie federale wetgeving ter bestrijding 
van discriminatie” pas in 2017 – na een initiatief van 
deze Regering met andere woorden – aan het Parle-
ment bezorgd.

De leden van deze expertencommissie hebben 
een mandaat van 5  jaar, en een fi naal verslag wordt 
verwacht in 2021. In haar verslag heeft de Commissie 
een reeks aanbevelingen gedaan. In oktober 2017 is 
over de inhoud van dit verslag in het Parlement een 
eerste boeiende gedachtewisseling georganiseerd. Een 
vervolgbespreking is voorzien begin november. Ik zal, 
in eerste instantie in overleg met mijn collega-minister 
bevoegd voor Justitie, aansluitend verder bekijken op 
welke wijze de Regering zich het best kan verhouden 
tot de conclusies van deze besprekingen.

Discriminatie op de arbeidsmarkt

Ik zal overleggen met mijn collega-minister van Werk 
om de opvolging van de meerderheidsresolutie inzake 

parental devant obligatoirement être pris pendant un 
mois non interrompu, alors que l’enfant ne séjourne 
chez le parent concerné que pendant deux semaines 
non interrompues, est totalement inadapté.

Je souhaite simplifi er ce système en 2018, en colla-
boration avec mon collègue ministre de l’Emploi.

Mise à l’emploi femmes allochtones

Il ressort du Monitoring socioéconomique de 2015 
que la différence dans les taux de mise à l ’emploi 
entre les hommes et les femmes se monte à 6 %. Si 
nous observons ce chiffre pour la population d’origine 
étrangère, il monte à 10 %.

Certes, les différences entre hommes et femmes sont 
en légère diminution depuis 2008; mais les femmes 
d’origine étrangère continuent d’être plus sévèrement 
touchées que les femmes d’origine belge.

J’analyserai avec attention les chiffres du nouveau 
rapport du Monitoring socioéconomique 2017. Avec les 
acteurs du terrain concernés et mon collègue ministre 
de l’Emploi, je mènerai une réfl exion sur la meilleure 
façon d’ éliminer cette inégalité.

Politique antiracisme et diversité

L’évaluation de la législation anti-discrimination

Le premier rapport d’évaluation des lois fédérales 
anti-discrimination (dont la rédaction est une obligation 
légale) était déjà attendu en 2012, mais ce n’est qu’en 
2017 (en d’autres termes, à l’initiative de ce gouver-
nement) que le premier rapport de la “Commission 
d’évaluation de la législation fédérale relative à la lutte 
contre les discriminations” a été transmis au parlement.

Les membres de cette commission d’experts ont 
un mandat de cinq ans et un rapport fi nal est attendu 
en 2021. Dans son rapport, la Commission a émis une 
série de recommandations. En octobre 2017, un pre-
mier échange d’idées passionnant a été organisé au 
parlement sur le contenu de ce rapport. Une nouvelle 
rencontre est prévue début novembre. Dans un premier 
temps, en consultation, avec mon collègue ministre de 
la Justice je vais déterminer, le comportement le plus 
adéquat à adopter, pour le gouvernement, par rapport 
aux conclusions de ces échanges.

Discrimination sur le marché du travail

Je me concerterai avec mon collègue, le ministre 
de l’Emploi afi n d’assurer le suivi de la résolution de 



392708/018DOC 54 

C H A M B R E   5 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    5 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2017 2018

discriminatie op de arbeidsmarkt van 22 mei 2015 te 
verzekeren. In het Zomerakkoord werd reeds overeen-
stemming bereikt over de invoering van zogenaamde 
“mystery calls”. Daarnaast blijf ik voorstander van de 
uitwerking van systemen van zelfregulering door de 
werkgeversorganisaties om het probleem aan te pakken.

In dit kader dient de federale overheid ook het goede 
voorbeeld te geven. Samen met mijn collega-minister 
van Ambtenarenzaken wil ik inzetten op de verbete-
ring van de arbeidskansen van kansengroepen. Meer 
specifi ek zal ik bekijken of voldoende aandacht wordt 
geschonken aan gelijke aanwervingskansen bij de di-
verse aanwervingsprocedures.

Het Interfederaal Actieplan Racismebestrijding

Zestien jaar geleden – in 2001 – ging België in de 
Zuid-Afrikaanse stad Durban het engagement aan om 
een Interfederaal Actieplan tegen Racisme uit te werken.

Hoewel er mij nog weinig tijd rest in deze legislatuur, 
wil ik mij toch engageren om nog deze regeerperiode 
hier een aanzet tot te geven. Dergelijk plan moet acties 
bevatten die de diversiteit in de samenleving bevorderen 
en die een betere handhaving van de antidiscrimina-
tiewetgeving garanderen – in dit verband zijn ook de 
resultaten over de evaluatie van deze wetgeving rele-
vant. Verder meen ik dat het zinvol is dat dergelijk plan 
eveneens een inventaris inhoudt van reeds bestaande 
beleidsinitiatieven en acties van het middenveld, zodat 
ook hier een accuraat overzicht van bestaat.

Private partners stimuleren

Ik ben ervan overtuigd dat de private sector dient ge-
stimuleerd te worden om een gebalanceerd diversiteits-
beleid uit te bouwen. Dit biedt alleen maar voordelen, 
want deze partners dragen vaak bij tot het brengen van 
positieve verhalen rond diversiteit. Een goede kennis 
van de antidiscriminatiewetgeving door de werkgevers 
is hierbij essentieel ter voorkoming van discriminatie op 
de arbeidsmarkt.

Maar er moet ook proactief opgetreden worden om 
de oorzaken van discriminatie op de werkvloer aan 
te pakken. Een voorbeeld van een goede benadering 
hiervan is het actieplan diversiteit dat VBO, UNIZO, 
VOKA, UCM, UWE, Unisoc, BECI en AGROFront deze 
zomer collectief hebben opgesteld en overhandigd aan 
mijn collega-minister van Werk. Het plan bevat allerlei 
acties en maatregelen waar de werkgeversorganisaties 
zelfstandig zullen op inzetten. Omdat ik hun mening 

la majorité en matière de discrimination sur le marché 
du travail du 22 mai 2015. Dans l’Accord d’été, nous 
sommes déjà parvenus à un consensus sur l ’intro-
duction de ce que l’on appelle les “appels mystères”. 
En outre, je soutiens le développement de systèmes 
d’autorégulation par les organisations patronales pour 
faire face à ce problème..

Dans ce cadre, les pouvoirs publics fédéraux doivent 
également donner le bon exemple. Avec mon collègue, 
le ministre de la Fonction publique, j’entends investir 
dans l ’amélioration des opportunités de travail des 
groupes défavorisés. Plus précisément, j ’examinerai 
si une attention suffisante est accordée à l’égalité des 
chances dans l’embauche dans les différentes procé-
dures de recrutement.

Le Plan d’action interfédéral Lutte contre le 
racisme

Il y a seize ans (en 2001), la Belgique a pris l’engage-
ment, à Durban, en Afrique du Sud, d’élaborer un Plan 
d’action interfédéral contre le racisme.

Bien qu’il reste peu de temps dans cette législature, je 
veux malgré tout m’engager à donner le coup d’envoi de 
ce plan d’ici à la fi n de celle-ci. Un tel plan doit contenir 
des actions qui favorisent la diversité dans la société 
et qui garantissent un meilleur respect de la législation 
anti-discrimination (les résultats de l’évaluation de cette 
législation seront ici également pertinents). En outre, 
je pense qu’il est utile qu’un tel plan comprenne éga-
lement un inventaire des initiatives politiques actuelles 
et des actions de la société civile, de sorte qu’une vue 
d’ensemble précise soit également disponible.

Stimuler les partenaires privés

Je suis convaincue que le secteur privé doit être 
stimulé afi n d’élaborer une politique de diversité équi-
librée. Cela ne peut être que bénéfi que parce que ces 
partenaires rapportent souvent des expériences posi-
tives en matière de diversité. Une bonne connaissance 
de la législation anti-discrimination par les employeurs 
est, ici essentielle si l’on veut prévenir la discrimination 
sur le marché du travail.

Mais il convient également d’intervenir de manière 
proactive afi n de traiter les causes de cette discrimina-
tion. Un bon exemple d’approche est le plan d’action 
diversité que la FEB, UNIZO, VOKA, l’UCM, l’UWE, 
Unisoc, BECI et AGROFront ont rédigé collectivement 
cet été et transmis à mon collège ministre de l’Emploi. 
Ce plan contient toutes sortes d’actions et de mesures 
que les organisations patronales mettront en place de 
manière autonome. Je partage leur avis selon lequel 
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deel dat iedereen evenveel kansen verdient om op de 
arbeidsmarkt te geraken en dat discriminatie absoluut 
niet door de beugel kan, wil ik nagaan hoe ik de werk-
gevers hierin kan aanmoedigen en ondersteunen.

Ik plan daarom een spoedig overleg met de werkge-
versorganisaties.

LGBTI-beleid

Succesvolle IDAHOT-editie

In de week van de Internationale Dag tegen Holebi- en 
Transfobie ging voor de vijfde maal het IDAHOT-forum 
door. Deze conferentie over holebi- en transgenderrech-
ten brengt tal van politici, academici en internationale 
experten uit meer dan 20 Europese landen met elkaar in 
debat over thema’s waarmee holebi’s, transgenders en 
intersekse personen dagelijks geconfronteerd worden.

In 2017 was Brussel gaststad van deze conferentie. 
Voor de organisatie van deze Belgische editie werkte 
ik samen met mijn collega-ministers uit de deelstaten. 
Naast stilstaan bij de maatschappelijke verwezenlijkin-
gen van de afgelopen jaren, vond ik het ook belangrijk 
om dieper in te gaan op enkele actuele thematieken 
en uitdagingen. Zo organiseerde ik bijvoorbeeld een 
sessie waarin meervoudige discriminatie in de LGBTI-
gemeenschap werd besproken. Tijdens het plenaire 
debat gingen verschillende stakeholders in gesprek 
over de beleidsinitiatieven die Europese landen kunnen 
nemen voor intersekse personen.

Ik ondertekende samen met mijn (internationale) 
collega-ministers een verklaring om andere Europese 
landen en de Europese Unie op te roepen een ver-
regaand en consistent LGBTI-beleid te voeren. Als 
koploper op vlak van LGBTI-rechten, is het belangrijk 
dat België ook andere lidstaten helpt overtuigen om 
een gedegen beleid voor holebi’s, transgenders en 
intersekse-personen te voeren. Zelfs in de meest pro-
gressieve landen is er Immers nog werk aan de winkel 
in de strijd voor gelijkheid.

Het IDAHOT-Forum stond garant voor interessante 
uitwisselingen tussen Belgische en Europese ministers, 
internationale en Europese organisaties, academici, 
experten en middenveldorganisaties.

De nieuwe transgenderwet

De hervorming van de Transgenderwet is een feit. 
Vanaf 1 januari 2018 wordt het mogelijk om op eenvou-

tout le monde mérite d’avoir les mêmes chances sur 
le marché du travail et la discrimination est totalement 
inacceptable. Je compte donc examiner comment je 
pourrai encourager et soutenir les employeurs dans 
cette optique.

Je prévois donc une concertation rapide avec les 
organisations patronales.

Politique LGBTI

Réussite de cette édition de l’IDAHOT

La cinquième édition du forum IDAHOT s’est tenue 
pendant la semaine de la Journée internationale contre 
l’homophobie, la lesbophobie et la transphobie. Cette 
conférence sur les droits des personnes LGBTI réunit 
de nombreux représentants politiques, universitaires 
et experts internationaux de plus de vingt pays euro-
péens pour un débat sur les questions auxquelles les 
personnes LGBTI sont confrontées tous les jours.

En 2017, c’est Bruxelles qui accueillait la conférence. 
Pour l’organisation de cette édition belge, j’ai collaboré 
avec mes collègues ministres des États fédérés. Mis à 
part les réalisations sociales de ces dernières années, 
j’ai également trouvé important d’aborder certains sujets 
et défi s actuels. J’ai donc par exemple, organisé une 
session sur la discrimination multiple dans la commu-
nauté LGBTI. Pendant la séance plénière, plusieurs 
participants se sont entretenus à propos des initiatives 
politiques que les pays européens pourraient prendre 
au bénéfi ce des personnes intersexuées.

Avec mes collègues ministres (internationaux), j’ai 
signé une déclaration visant à inviter les pays européens 
et l’Union européenne à mener une politique ambitieuse 
et cohérente concernant les personnes LGBTI. En tant 
que leader dans le domaine des droits des personnes 
LGBTI, il est important que la Belgique aide également 
les autres États membres à mettre en œuvre des poli-
tiques saines pour les personnes LGBTI. Même dans 
les pays les plus progressistes, il y a encore du pain sur 
la planche dans la lutte pour l’égalité.

Le Forum IDAHOT s’impose comme garant des 
échanges pertinents entre les ministres belges et leurs 
collègues des autres pays européens, les organisations 
internationales et européennes, le monde académique, 
les experts et les organisations de la société civile.

La nouvelle loi relative aux transgenres

La réforme de la loi relative aux transgenres est 
un fait. À partir du 1er janvier 2018, il sera possible de 
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dige wijze officieel van geslacht te veranderen enkel 
en alleen na het doorlopen van een administratieve 
procedure De zware medische voorwaarden en de ver-
plichte sterilisatie, die in de oude wet van 2007 stonden, 
strookten niet met het recht op zelfbeschikking en waren 
in strijd met de mensenrechten en het Europees Verdrag 
voor de rechten van de mens. De hervorming houdt 
een demedicalisering in, want transgenderisme is geen 
ziekte. Tegelijkertijd zijn er voldoende garanties voorzien 
tegen misbruiken en tegen al te lichtzinnige wijzigingen 
door het invoeren van voldoende bedenktermijn bij de 
aangifte bij de burgerlijke stand.

Met deze hervorming doen we eigenlijk niks anders 
dan het mensen mogelijk te maken om zichzelf te zijn, 
zonder daar absurde en pijnlijke voorwaarden aan te 
koppelen. We geven transgenders dezelfde rechten als 
iedereen. Mensen gevangen houden in wie ze niet zijn, 
is immers onmenselijk.

Op dit moment wordt de laatste hand gelegd aan 
een informatiebrochure, die in onderling overleg met 
mijn collega-minister van Justitie en het maatschap-
pelijk middenveld opgemaakt wordt. In deze brochure 
worden de procedure alsook de sociale en de juridische 
gevolgen van de geslachtswijziging zo helder mogelijk 
toegelicht. Op die manier geef ik de mogelijkheid aan 
alle betrokkenen om vooraf goed geïnformeerd te zijn. 
Tevens wordt een Omzendbrief voorzien om de cohe-
rente toepassing van de wet door ambtenaren van de 
burgerlijke stand te verzekeren..

LGBTI-kader

Homo- en transfoob geweld zijn helaas nog steeds 
een trieste realiteit in onze samenleving. Denk maar aan 
Pascal uit Antwerpen, die in april van dit jaar op straat 
werd aangevallen omdat hij homo is. Of aan Amber uit 
Maasmechelen, die opkwam voor haar homovriend en in 
elkaar werd gemept. En laten we Margot niet vergeten, 
die op de trein werd uitgescholden voor “vuile lesbo”.

Daarom werk ik momenteel, in uitvoering van het 
Regeerakkoord, momenteel aan het opstellen van een 
Interfederaal Actieplan ter bestrijding van homo- en 
transfobie. Ik baseer mij hiervoor op de reeds bestaande 
Interfederale Actieplannen ter bestrijding van homo-
fobe en transfobe discriminatie en geweld van 2013. In 
overleg met het middenveld en de bevoegde overheden 
bekijk ik welke concrete acties ondernomen kunnen 
worden om discriminatie en geweld ten aanzien van 
holebi’s, transgenders en personen met een intersekse 
conditie/dsd aan te pakken.

changer officiellement de sexe tout simplement à travers 
une procédure administrative. Les lourdes conditions 
médicales et la stérilisation obligatoire que requérait 
l’ancienne loi de 2007, ne correspondaient pas au droit 
à l’autodétermination et étaient en contradiction avec 
la Convention européenne des droits de l’homme. La 
réforme implique une démédicalisation parce que le fait 
d’être une personne transgenre n’est pas une maladie. 
Dans le même temps, des garanties adéquates sont 
prévues contre les abus et contre les changements de 
sexe inconsidérés en introduisant un délai de réfl exion 
suffisamment long lors de la déclaration auprès de 
l’État civil.

Cette réforme permet tout simplement aux gens d’être 
ce qu’ils sont, sans y associer de conditions absurdes 
ou douloureuses. Nous donnons aux personnes trans-
genres les mêmes droits qu’aux autres. En effet, il est 
inhumain de garder les gens prisonniers de ce qu’ils 
ne sont pas.

Pour l’instant, nous terminons l’élaboration d’une 
brochure d’information rédigée d’un commun accord 
avec mon collègue ministre de la Justice et les acteurs 
de terrain. Cette brochure explique le plus clairement 
possible la procédure et les conséquences sociales et 
juridiques du changement de sexe. De cette manière, je 
m’assure que toutes les personnes concernées soient 
bien informées avant de faire quoi que ce soit. Par ail-
leurs, une circulaire est également prévue afi n d’assurer 
l’application cohérente de la loi par les fonctionnaires 
de l’État civil.

Cadre LGBTI

La violence homophobe et transphobe est malheu-
reusement toujours une triste réalité dans notre société. 
Pensez par exemple à Pascal d’Anvers qui s’est fait 
agresser dans la rue en avril de cette année parce 
qu’il est homosexuel. Ou à Amber de Maasmechelen 
qui s’est fait tabasser parce qu’elle avait défendu son 
ami homosexuel. Et n’oublions pas Margot qui s’est fait 
traiter de “sale lesbienne” dans le train.

C’est pourquoi je travaille actuellement, dans le 
cadre de l’exécution de l’Accord gouvernemental, à la 
rédaction d’un Plan d’action interfédéral de lutte contre 
l’homophobie et la transphobie. Pour ce faire, je me 
base sur les Plan d’action interfédéraux de lutte contre 
la discrimination et la violence liées à l’homophobie et 
la transphobie de 2013. En concertation avec la société 
civile et les autorités compétentes, je cherche à déter-
miner les actions concrètes que nous pouvons prendre 
pour faire face à la discrimination et à la violence vis-à-
vis des personnes LGBTI.
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In 2018 plan ik ook een sensibiliseringscampagne. 
Het is belangrijk om mensen er blijvend van bewust 
te maken dat discriminatie en geweld ten aanzien van 
holebi- en transgenderpersonen in deze maatschappij 
absoluut niet wordt getolereerd. Niet alleen wens ik 
initiatieven te ontplooien die een impact hebben op het 
grote publiek, ik vind het ook belangrijk om bedrijfsnet-
werken te ondersteunen die een positieve cultuur ten 
aanzien van holebi’s en transgenders stimuleren. Zo is 
er bijvoorbeeld het open@work-netwerk en specifi ek 
binnen de federale overheid het “.beproud!”-netwerk. 
Dit laatste is er voor alle federale personeelsleden die 
zich als holebi of transgender identifi ceren en voor elk 
personeelslid dat een affiniteit heeft met de doelstellin-
gen van het netwerk. Onder dergelijke initiatieven zet 
ik graag mijn schouders.

Een jaar na de geslaagde IDAHOT-conferentie in 
Brussel wens ik opnieuw de duidelijke boodschap mee 
te geven dat homo- en transfobie inacceptabel is. Zo 
wil ik er bijvoorbeeld persoonlijk voor ijveren om op 
de Internationale Dag tegen Homo- en Transfobie op 
17 mei  2018 de regenboogvlaggen aan alle federale 
overheidsgebouwen te laten wapperen.

Intersekse

De resultaten van de studie “Terminologie en zorg-
discours m.b.t. differences of sex development (dsd)/
intersekse in België” zijn intussen voorgesteld op de 
IDAHOT-conferentie. De studie bracht aan het licht dat 
er nog heel wat knelpunten en onduidelijkheden bestaan 
met betrekking tot de achtergrond, prevalentie en medi-
sche zorg voor deze relatief nieuwe doelgroep in België.

In 2018 wil ik concrete initiatieven nemen die ouders 
van en kinderen met een intersekse conditie/dsd on-
dersteunen. Ik zal een informatiebrochure uitwerken 
die een betrouwbare, toegankelijke en praktische 
ondersteuning geeft aan ouders wanneer ze een baby 
krijgen waarvan de geslachtskenmerken onduidelijk of 
anders zijn. Verder wil ik een platform bieden aan alle 
betrokken actoren: het middenveld, gespecialiseerde 
zorgverleners, volwassen ervaringsdeskundigen, ou-
ders, en kinderen. De bedoeling is via klankbordgroepen 
te komen tot een consensus rond de terminologie en 
defi nitie van intersekse/dsd. Eensgezindheid hierover is 
essentieel als vertrekpunt voor de uitwerking van een 
doordacht en gedragen beleid. Tenslotte zou het een 
meerwaarde zijn om een zorgkaart uit te werken, zodat 
iedereen die beroep wenst te doen op gespecialiseerde 
zorgverlening ter zake weet waar men terecht kan. Ik 

Je prévois également une campagne de sensibi-
lisation en 2018. Il est important de continuellement 
conscientiser les gens et de leur faire comprendre 
que la discrimination et la violence à l’égard des per-
sonnes LGBTI ne sont pas tolérées dans cette société. 
Je souhaite développer des initiatives qui auront un 
impact sur le grand public, mais je trouve également 
important de soutenir les réseaux d’entreprises qui sti-
mulent une culture positive concernant les personnes 
LGBTI. Il y a par exemple, le réseau open@work et plus 
spécifi quement, au sein de l’autorité fédérale, le réseau 
“.beproud!”. Ce dernier est destiné à tous les membres 
du personnel fédéral qui s’identifi ent comme LGBTI et 
pour tous les membres du personnel qui ont une affi-
nité avec les objectifs du réseau. Je soutiens ce genre 
d’initiatives avec grand plaisir.

Un an après la réussite de la conférence IDAHOT 
à Bruxelles, je souhaite à nouveau faire passer un 
message clair: l ’homophobie et la transphobie sont 
inacceptables. Ainsi, je veux me battre personnellement 
pour que le drapeau arc-en-ciel fl otte sur tous les bâti-
ments des pouvoirs publics fédéraux lors de la Journée 
internationale contre l’homophobie et la transphobie qui 
aura lieu le 17 mai 2018.

Intersexualité

Les résultats de l’étude “Terminologie et discours 
concernant les différences de développement sexuel 
(DSD)/l’intersexualité en Belgique” ont été présentés 
à la conférence IDAHOT. L’étude a indiqué qu’il y 
a encore beaucoup de points problématiques et de 
zones d’ombre concernant le contexte, la prévalence 
et les soins médicaux pour ce groupe cible relativement 
nouveau en Belgique.

Je souhaite prendre des initiatives concrètes en 
2018 afi n de soutenir les enfants ayant une condition 
intersexuée/DSD et leurs parents. Je préparerai une 
brochure d’information afi n de fournir un soutien fi able, 
accessible et pratique aux parents de bébé dont les 
caractéristiques sexuelles sont fl oues ou différentes. 
Par ailleurs, je souhaite offrir une plate-forme à tous 
les acteurs impliqués: les acteurs de terrain, les pres-
tataires de service spécialisés, les adultes ayant de 
l’expérience en la matière, les parents et les enfants. 
L’objectif avec ce forum de discussion est d’atteindre 
un consensus concernant la terminologie et la défi ni-
tion de l’intersexuation/du DSD. Il est essentiel, dans 
cette problématique, de baser une politique réfl échie et 
solide sur des concepts dans lesquels tout le monde se 
retrouve. Enfi n, il serait intéressant de créer une carte 
des soins pour que toute personne souhaitant faire 
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zal hierover in overleg gaan met mijn collega-minister 
bevoegd voor Volksgezondheid.

Ook internationaal is de belangstelling voor deze 
specifi eke groep steeds groter. Of zoals uitgelegd in een 
artikel van Washington Post begin oktober: “After ge-
nerations in the shadows, the intersex rights movement 
has a message for the world: We aren’t disordered and 
we aren’t ashamed.” (“Na generaties in de schaduw, 
heeft de intersekserechtenbeweging een boodschap 
voor de wereld: wij zijn niet abnormaal en wij zijn niet 
beschaamd.”)

Leven op het kruispunt – intersectionele discri-
minatie

Voor de verdere uitbouw van het federale gelijkekan-
senbeleid wil ik in 2018 bijzondere aandacht besteden 
aan de aanpak van intersectionele of meervoudige 
discriminatie.

Iedereen kan op grond van verschillende persoons-
kenmerken tegelijk gediscrimineerd worden: omdat je 
vrouw en oud bent, omdat je jong en gekleurd bent, 
omdat je arm en homo bent… De reeds aangehaalde 
achterstelling van allochtone vrouwen op de arbeids-
markt, is hier een voorbeeld van. Ik wens te achterhalen 
hoe slachtoffers daarvan doorheen de verschillende 
gelijkekanseninitiatieven die ik zal nemen beter kunnen 
ondersteund worden. Daarvoor zal ik in dialoog treden 
met de verschillende partners en organisaties die hier 
reeds hun expertise van gemaakt hebben.

De staatssecretaris voor Armoedebestrijding, 
Gelijke Kansen, Personen met een beperking, en 
Wetenschapsbeleid,  belast met Grote Steden, 
toegevoegd aan de minister van Veiligheid en 

Binnenlandse Zaken,
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appel à des soins spécialisés sache où les trouver. À 
ce sujet, je me concerterai avec ma collègue ministre 
de la Santé publique.

L’intérêt international pour ce groupe spécifi que est 

également en pleine croissance. Comme l’explique 
un article du Washington Post paru début octobre: 
“Après des générations dans l’ombre, le mouvement 
des droits des personnes intersexuées a un message 
pour le monde: “Nous ne souffrons d’aucun trouble et 
nous n’avons pas honte.””

Vivre au carrefour – discrimination intersection-
nelle

Pour la poursuite de la construction de la politique 
fédérale d’égalité des chances, je souhaite accorder en 
2018, une attention particulière à la manière d’approcher 
la discrimination intersectionnelle ou multiple.

Tout le monde peut faire l’objet d’une discrimination 
sur base de différentes caractéristiques personnelles: 
parce que l’on est une femme âgée, parce que l’on 
est jeune et de couleur, parce que l’on est pauvre et 
homosexuel... Le retard que je mentionnais plus haut 
dont pâtissent les femmes allochtones sur le marché du 
travail en est un bon exemple. Je souhaite déterminer 
comment soutenir les victimes de cette discrimination à 
travers les différentes initiatives en matière de respect 
de l’égalité des chances. Pour cela, je me concerterai 
avec les différents partenaires et organisations qui sont 
experts en la matière.

 

La secrétaire d’Etat à la Lutte contre la pauvreté, à 
l’Egalité des chances, aux Personnes handicapées, 
et à la Politique scientifi que, chargée des Grandes 

villes adjointe au ministre de la Sécurité et de 
l’Intérieur,

Zuhal DEMIR
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